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ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió

Núm.:2/2020
Caràcter: ordinària.
Convocatòria: primera.
Data: 10 febrer de 2020
Horari: de 20:00 a 23:30 hores.
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents

• Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
• Francisco Duarte Barceló, María Gracia González López, Juan Aznar

Hernández i Damiana Massutí Gómez, pel Partit Socialista de les Illes
Balears.

• Isabel Montero Morán, Miquel Lluís Mestre Mestre i Maria Mesquida
Artigues, pel Bloc per Felanitx-APIB.

• Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
• Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael Rubio Ferrer, Bárbara M. Barceló Pascual i Gloria Cerdá Gayá,
pel Partit Popular.

• Caterina Ramon Bordoi, per Unidas Podemos-Unides Podem.
• Francisco Monserrat Ripoll, de Vox-Baleares.
• Sebastià Galmés Verger, interventor.
• Joan Garcia Cortès, secretari.

Abans de començar a tractar els punts de l’Ordre del Dia, intervé el Sr.
*****, del Club Natació Felanitx.

Explica  que el  Club  de Natació  va néixer  l’any 2012,  per  iniciativa  dels
monitors de natació de la piscina municipal, per donar continuïtat al que els
nins  havien  après  i  per  retenir  els  que,  un  cop  haver  après  el  més
elemental, anaven a altres esports més competitius o perdien l’interès per
la natació. Per això, un any abans, varen quedar amb el Club de Natació
d’Inca amb un grup de nins, amb molt bons resultats, classificant-se pel
campionat de Balears, on varen fer molt bon paper. En aquell moment, a
base d’insistir durant molt de temps, varen convèncer el regidor d’aquell
moment i El director d’instal·lacions esportives perquè els donassin suport
per formar el club. Actualment, el club està dirigit per una junta directiva,
integrada per la majoria de pares. En el cos tècnic hi ha dos entrenadors, ell
mateix, que és entrenador superior de natació, entre d’altres cursos, i l’altre
entrenador és INEF i monitor nacional de natació. Hi ha dos preparadors
físics, un d’ells és tècnic superior d’activitats físiques i esportives i l’altre
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Magisteri en Educació Física.

Explica que no tan sols són un club de natació, sinó que tenen la filosofia
d’inculcar  valors  esportius,  panamericanisme,  respecte,  força  per  a  la
consecució dels objectius, superar-se a si mateixos, perquè, si bé la natació
és un esport competitiu, un sempre intenta superar-se a si mateix, tenen
unes marques i l’objectiu de la pròxima competició és superar-les. També
ensenyen a guanyar i a perdre i a crear llaços sans d’amistat. 

Diu que són un club amb moltíssima activitat,  quasi  mai  no descansen,
només a l’agost deixen de fer activitats diàries, tot i així, participen a moltes
competicions  a  aigües  obertes.  Fins  i  tot,  a  vegades són a  dos llocs  al
mateix temps, perquè hi ha una competició a la piscina, una altra a la mar,
una altra a la península ...

Actualment tenen 41 federats, dels quals 31 són nins i 5 estan federats a
nivell nacional i fan competicions nacionals. També entrenen 3 membres de
l’estranger, són nins d’Alemanya, Suïssa i Bèlgica, que quan tenen vacances
als seus països, solen venir per no deixar d’entrenar, perquè tenen molts
bons resultats als seus països.

Comprenen dues modalitats esportives, que són la modalitat de piscina i la
modalitat d’aigües obertes. Donen prioritat a les aigües obertes, però tenen
més activitat a la piscina. A la piscina van amb el calendari de la Federació
Balear de Natació, on van per edats i des dels 7 als 13 anys estan separats
per categories i tenen les seves pròpies lligues. Els majors tenen la lliga
màster, són 6 lligues en tota la temporada i han de nedar, al manco, 2
proves, que preparen per setmanes i al final de la temporada hi ha una
classificació de clubs. A més, els majors tenen els controls federatius, on
fan les proves de natació que ells trien, la majoria ja té una especialitat, i
neden per classificar-se per a tornejos importants autonòmics, nacionals i
europeus. A part, cada club organitza el seu trofeu i les marques serveixen
per classificar-se i tenen premis.

Quant a aigües obertes, participen a totes les travessies de Mallorca i de
Balears.  També  participen  a  la  Copa  d’Espanya  de  la  Reial  Federació
Espanyola  de  Natació,  que és  un circuit  de  travessies  per  la  península.
També fan travessies fora d’Espanya, a un circuit de travessies per Europa
que es diu Ocean Man.

Tenen  un  nedador  que  és  un  poc  super  heroi,  que  ha  fet  diversos
desafiaments, que sempre està inquiet, que entre altres coses, ha fet de
Formentera  a  Eivissa,  el  Canal  de  la  Màniga,  l’Estret  de  Gibraltar,  de
Menorca a Mallorca, d’Eivissa a Mallorca, l’illa de Manhattan, que són més
de 50 km ... i sempre els fa quedar molt bé.

Pel que fa a l’organització d’esdeveniments, els darrers sis anys varen fer
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un torneig anomenat les  6 hores.  Durant 6 hores  feien relleus  cada 15
minuts. Venien participants d’altres clubs de tota l’illa. Enguany canviaran i
seran un poc més explosius i faran relleus de 50 m. 
Fa 4 anys que fan una travessia a Portocolom que es diu «Es Faralló», on
solen acudir unes 300 persones. Fan una aportació d’un euro per inscripció
per a l’Associació Espanyola contra el Càncer. Els han elegit com a la millor
travessia  de  Mallorca,  així  que  n’estan  orgullosos  i  és  100% gràcies  a
l’Ajuntament, que li dóna molt de suport i ho agraeixen molt, i als voluntaris
i als espònsors.
Al final de temporada, solen fer una acampada amb els nins.

Quant a l’activitat diària del club, estan separats per grups d’edat. El grup
iniciació, que són els més petits, van a nedar tres vegades per setmana
durant 45 minuts. Els benjamins, alevins i  infantils entrenen entre 5 i  6
dies,  estan 90 minuts dins  l’aigua i  2  dies a la  setmana fan 1 hora de
preparació física amb un monitor. El grup de màsters hi van 3 vegades a la
setmana  els  vespres.  També  ofereixen  la  possibilitat  a  màsters  que  hi
puguin anar pel seu compte els matins, des del club els envien per correu
electrònic els entrenaments que han de fer i ells s’administren el temps.
Tota aquesta activitat la duen a terme des de setembre fins a finals de
juliol.  Generalment, el setembre comencen amb una pre-temporada. Fan
preparació  física,  entrenaments  en  piscina  de  50  m,  en  piscina  de  25.
Aquest any la piscina de Felanitx va estar tancada i varen anar a entrenar a
Campos. I també van molt a entrenar a la mar, sobretot la pretemporada.
Des d’octubre fins a finals de temporada, segueixen a la piscina de Felanitx.
Entre finals d’abril fins a finals de juliol, van també a nedar a la piscina de la
Colònia de Sant Jordi, que és de 50 m. Des de finals de maig, fan molts dels
entrenaments a la platja.

Durant les vacances de Nadal i Pasqua, fan més activitats diferents i els
entrenaments són els matins.

El  juliol,  quan  acaben  la  temporada  i  els  cursets  de  piscina,  segueixen
entrenant, sobretot els matins, i fan una acampada. Generalment, la meitat
d’aquestes despeses les paga el club, perquè venen loteria de Nadal.

A  vegades  fan  algun  viatge.  Per  exemple,  pel  Mundial  de  Natació  de
Barcelona, varen fer una expedició per anar-hi tots junts. Els darrers 4 anys
han  anat  quatre  vegades  a  Eivissa,  dues  a  tornejos  de  clubs  i  dues  a
tornejos autonòmics, campionat de Balears. Un el va pagar el Consell de
Mallorca  i  l’altre  el  club  va fer  un  esforç  i  va  poder  pagar  els  bitllets  i
l’estància de tots.
El maig aniran a un torneig i els han convidat a un altre a Menorca. Cada
vegada que un nin, una nina o un màster es classifica per a un campionat
d’Espanya, intenten anar-hi amb ells.

Pel que fa a èxits esportius que han tengut, en set temporades han obtingut
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infinitat de medalles en tornejos que organitzen els diferents clubs. En la
modalitat de natació amb aletes, que va ser presentar-se i  endur-se’n 5
medalles  al  Campionat  de Balears,  2  d’or,  2  de plata  i  de  bronze.  Han
tengut 27 medalles a Campionats de Balears de piscina, 5 ors, 15 plata, 7
bronze.  Han  anat  als  Campionats  d’Espanya  de  2013-2014,  2014-2015,
2015-2016, 2016-2017, 2017-2018. S’ha de tenir en compte que és molt
difícil  arribar  a  un  campionat  d’Espanya,  perquè  s’han  d’assolir  unes
marques molt exigents i és molt meritori haver-hi arribat. Són molt bons
resultats per a un club tan petit  com el seu, que fa poc temps que ha
començat i amb tan pocs com són. També han participat al circuit de la
Copa d’Espanya d’aigües obertes.

En tot aquest temps, han tengut dues nedadores en el grup de seguiment
del Centre de Tecnificació de les Illes Balears, una de les quals hi va quedar
tres temporades i va fer molt bons papers.

A  aigües  obertes,  tenen  un  domini  absolut  en  presència  i  participació
damunt tots els clubs de Mallorca. Sempre són a tots els pòdiums, tant a
l’hivern com a l’estiu. A l’hivern té més mèrit i és gratificant veure els nins
amb el  seu  vestit  de neoprè,  que hi  posen coratge,  ho  donen tot  i  els
encanta. A l’estiu, casi cada cap de setmana hi ha competició i sempre hi
són i  dominen.  També van un circuit  de travessies,  que és  la  Copa de
Mallorca. Els seus nedadors són molt convocats per fer equips als triatlons.

Les dificultats que tenen com a club són el finançament, tot i que estan al
dia amb les obligacions fiscals, són un dels pocs clubs que tenen assegurats
els seus entrenadors i cotitzen a la Seguretat Social. A vegades també els
costa assumir el cost de la piscina de 50 m, però ho van solucionant. A
vegades, com la majoria d’entitats esportives, tenen problemes d’espai, ja
que hi ha moltes activitats a la piscina, hi ha altres clubs i cursos i tenen
l’espai limitat. També els falta donar-se a conèixer millor i vendre’s un poc
més com a club, tot i que estan actius a les xarxes socials.

Quant a peticions, demana un poc de prioritat a l’hora d’assignar espais,
que no es tracta de llevar-lo d’una altra part, sinó que si s’organitzen un poc
millor, podrien tenir més nedadors.
Diu que la majoria de competicions són a Inca, Calvià i Palma i els agradaria
poder fer algunes competicions oficials a la piscina de Felanitx. L’any 2017
varen venir tècnics de la Federació, varen fer medicions i falten 6 cm d’un
costat  i  5  de  l’altre  perquè  la  piscina  pugui  ser  homologada,  així  que
s’hauria de fer una petita obra, que no és molt grossa. Explica que en va
parlar amb l’anterior regidor d’Esports i fins i tot li havia passat pressuposts.
Aquesta  és  una altra  petició,  que  facin  les  obres  necessàries  per  poder
homologar la piscina.
Per altra part, tenen els trampolins de sortida molt baixos i els influeix molt
a l’hora de competir, perquè haurien de ser més alts i una mala entrada a
una competició, surt cara. A una competició recent, una nina va caure a
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l’aigua i es va fer mal. Aquesta és una de les actuacions més urgents que
necessiten. 

Finalment, anima els presents a seguir-los a les xarxes socials i a anar a
veure’ls a alguna competició.

Dóna les gràcies per la convidada i, sobretot, pel suport que sempre han
obtingut  de  l’Ajuntament,  qualsevol  que  hagi  estat  el  partit  que  hagi
governat, suport que demanen que segueixi. 

El batle agraeix la intervenció del Sr. **** i totes les activitats que duu a
terme el  Club  de  Natació  i  li  manifesta  que les  seves  peticions  queden
recollides.

1.- APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.

En primer lloc es veu l’acta de la sessió anterior, i la Sra. Caterina Ramon
proposa que s’hi faci una rectificació. Diu que la pregunta 6.8 que va fer
sobre la imatge corporativa, atès el resum fet no s’entén molt bé el sentit, i
on diu: «...que no hauria de ser una regidoria,...», hauria de dir: «...que no
hauria de ser una regidoria aïllada,...».

Se sotmet a votació l’acta de la plenària ordinària de 20 de gener de 2020
amb la rectificació inclosa, i és aprovada per unanimitat.

2.-  EXPEDIENT  1019/2019.  APROVACIÓ  DEFINITIVA  DEL
REGLAMENT DE RÈGIM INTERN DEL CENTRE DE SERVEIS SOCIALS
COMUNITARIS BÀSICS DE L’AJUNTAMENT DE FELANITX

2.1 Proposta d’aprovació definitiva del Reglament de règim intern
del centre de Serveis Socials Comunitaris Bàsics de l’Ajuntament de
Felanitx.

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora de
Serveis  Socials,  Sra.  Isabel  Montero  Morán,  d’aprovació  definitiva  del
Reglament de règim intern del centre de Serveis Socials Comunitaris Bàsics
de l’Ajuntament de Felanitx, que prèviament ha estat dictaminada per la
Comissió municipal informativa d’Economia i Assumptes Generals de 3 de
febrer de 2020, i que seguidament es transcriu: 

«Antecedents de fet

1. De la necessitat d’aprovar el Reglament.

Davant la necessitat del departament de Serveis Socials de l’Ajuntament de
Felanitx en donar solució al que s’assenyala a continuació:
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• L’aparició  de  noves  necessitats  lligades  a  les  persones  en  rics
d’exclusió social.

• La  necessitat  de  regular  els  centres  i  els  serveis  que  s’han  anat
creant per les necessitats socials sense cap marc regulador.

• La necessitat d’actualitzar la normativa vigent.
• La necessitat d’establir un marc conceptual dels requisits bàsics dels

centres i serveis.
• La necessitat de millorar la qualitat de vida.

Vist que la Llei 4/2019, d’11 de Juny, de serveis socials de les Illes Balears,
ordena i regula les actuacions que s’han de desenvolupar en l’àmbit dels
serveis socials, i també els mecanismes que s’han d’establir per donar una
resposta adequada a les necessitats socials dels ciutadans residents a les
illes.

Vist que el Decret 10/2013, de 28 de febrer, fixa els principis generals del
Registre Unificat de Serveis Socials de les Illes Balears i dels procediments
per a l’autorització i o l’acreditació de serveis socials, i es regulen la sessió
suprainsular  del  Registre  9  els  procediments  per  autoritzar  i  acreditar
serveis socials d’àmbit suprainsular.

S’ha optat per fer un projecte de Reglament el qual té per objecte regular
l’organització,  funcionament,  gestió  i  prestacions  del  centre  de  Serveis
Socials  Comunitaris  Bàsics  de  l’Ajuntament  de  Felanitx,  així  com  la  de
desenvolupar  els  drets  i  les  obligacions  de  les  persones  usuàries  i  dels
professionals  del  centre  de  serveis  socials  municipal  de  l’Ajuntament  de
Felanitx.

2. De la consulta pública.

Dia 26 de març de 2019 es va penjar a la web de l’Ajuntament de Felanitx
un  anunci  per  tal  de  recaptar  l’opinió  dels  ciutadans,  organitzacions  i
associacions que així ho considerin.

3. Del tràmit d’informació pública.

Dia 21 de maig de 2019, mitjançant notícia a la pàgina web de l’Ajuntament
de Felanitx, on es va publicar l’esborrany del reglament objecte d’aprovació,
es  va  donar  audiència  als  ciutadans,  organitzacions  i  associacions  que
puguin  veure’s  afectats  amb  la  finalitat  de  recaptar  les  aportacions
addicionals que es puguin fer.

4. De l’aprovació inicial pel Ple de l’Ajuntament de Felanitx.

El projecte de reglament fou aprovat inicialment pel Ple de dia 14 d’octubre
de 2019,  previ  dictamen favorable  de  la  Comissió  municipal  informativa
d’Economia i Assumptes Generals de dia 7 d’octubre de 2019.
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5. De les propostes presentades per l’Institut Balear de la Dona.

El dia 22 de novembre de 2019 l’Institut Balear de la Dona ha presentat a
l’Ajuntament de Felanitx les següents propostes de millora i recomanacions:

• Observar el que estableix l’article 56 de la Llei 11/2016 per tal de
millorar  les  condicions  de  les  dones  en  situació  de  precarietat
econòmica  derivada  de  situacions  com  la  viduïtat,  les  famílies
monoparentals i l’impagament de la pensió alimentària establerta per
via judicial.

• Observar el que estableixen els articles 73, 74, 75 i 76 respecte de
l’accés  prioritari  de  les  dones  víctimes  de  violències  masclistes  a
diversos drets socials recollits en les bases de les ajudes.

• Cal  que es disposi  d’estadístiques adequades i  actualitzades i  s’ha
d’incloure sistemàticament la variable de sexe en les estadístiques,
les enquestes i la recollida de dades que duguin a terme.

Així com tot una sèrie de recomanacions pel que fa al llenguatge  
emprat en la proposta normativa.

6. De l’informe del coordinador de Serveis Socials.

En data 20 de desembre de 2019, el  coordinador de Serveis  Socials  de
l’Ajuntament de Felanitx ha informat respecte a les propostes presentades
per l'Institut Balear de la Dona, on conclou que  considera oportú tenir en
compte les recomanacions de l’apartat 1 de l’informe d’impacte de gènere i
no tenir en compte les altres millores proposades, perquè es refereixen a
ajudes econòmiques que no estan reflectides en el Reglament i el sistema
informàtic HSI pot realitzar les estadístiques tenint en compte la variable
sexe.

7. De l’informe de Secretaria de l’Ajuntament de Felanitx.

El secretari ha emès informe jurídic que explica el procediment que s’ha de
seguir per aprovar el reglament municipal.

Fonaments de dret

1r Informe Institut Balear de la Dona. 

De conformitat amb l'article 5 de la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat
de dones i homes, en totes les disposicions de caràcter general dictades per
les administracions públiques de les Illes Balears, s'ha d'adjuntar l'informe
d'avaluació d'impacte de gènere en base a les pautes que proposa l'Institut
Balear de la Dona. 

En data 22 de novembre de 2019, l’Institut Balear de la Dona va trametre a
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l’Ajuntament de Felanitx les següents propostes de millora i recomanacions:
• Observar el que estableix l’article 56 de la Llei 11/2016 per tal de

millorar  les  condicions  de  les  dones  en  situació  de  precarietat
econòmica  derivada  de  situacions  com  la  viduïtat,  les  famílies
monoparentals i l’impagament de la pensió alimentària establerta per
via judicial.

• Observar el que estableixen els articles 73, 74, 75 i 76 respecte de
l’accés  prioritari  de  les  dones  víctimes  de  violències  masclistes  a
diversos drets socials recollits en les bases de les ajudes.

• Cal  que es disposi  d’estadístiques adequades i  actualitzades i  s’ha
d’incloure sistemàticament la variable de sexe en les estadístiques,
les enquestes i la recollida de dades que duguin a terme.

Així com tot una sèrie de recomanacions pel que fa al llenguatge  
emprat en la proposta normativa.

En data 20  de desembre de 2019, el coordinador de Serveis Socials de
l’Ajuntament de Felanitx ha informat respecte a les propostes presentades
per 'Institut Balear de la Dona. 

Per una part, i pel que fa a la proposta d’observar el que estableix l’article
56 de la Llei 11/2016 per tal de millorar les condicions de les dones en
situació de precarietat econòmica derivada de situacions com la viduïtat, les
famílies monoparentals i l’impagament de la pensió alimentària establerta
per via judicial,  així com a la proposta d’observar el que estableixen els
articles 73, 74, 75 i 76 respecte de l’accés prioritari de les dones víctimes
de violències masclistes a diversos drets socials recollits en les bases de les
ajudes, el coordinador de Serveis Socials conclou que no escau   tenir en
compte  aquestes  millores  proposades  perquè  es  refereixen  a  ajudes
econòmiques que no estan reflectides en el Reglament.

Per  una  altre  part,  respecte  a  la  proposta  de  disposar  d’estadístiques
adequades i actualitzades, i que s’ha d’incloure sistemàticament la variable
de  sexe  en  les  estadístiques,  les  enquestes  i  la  recollida  de  dades  que
duguin a terme, el coordinador de Serveis Socials conclou no tenir-la en
compte  ja  que  el  sistema  informàtic  HSI  pot  realitzar  les  estadístiques
tenint en compte la variable sexe.

Pel que fa a les recomanacions respecte al llenguatge emprat en la proposta
normativa, el coordinador de Serveis Socials conclou tenir-les en compte. 

2  n  . Resolució de les reclamacions, objeccions o observacions.  

D’acord amb l’anterior, i en atenció a l’article 102.1.d) de la Llei 20/2006, la
resolució  de  les  reclamacions  o  suggeriments  li  correspon  al  Ple  de
l’Ajuntament.
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3  r  . Aprovació definitiva pel Ple de l'entitat local, i entrada en vigor.   

L'acord d'aprovació definitiva correspon al Ple municipal i s'ha d'adoptar per
majoria simple dels  membres presents,  segons disposa l'article 94 de la
LMRLIB i l'article 47 de la LBRL. 

Finalment, i en aplicació de l'article 103 de la LMRLIB, el reglament entrarà
en vigor quan s'hagi publicat íntegrament en el Butlletí Oficial de les Illes
Balears i quan hagi transcorregut el termini de quinze dies hàbils que indica
l'article 113 de la LMRLIB.

En  base  als  fets  i  fonaments  de  dret  exposats,  es  PROPOSA  al  Ple  de
l’Ajuntament  de  Felanitx,  després  de  dictamen  previ  de  la  Comissió
Informativa, l’adopció del següent

A C O R D

Primer.  No  tenir  en  compte  les  propostes  de  millora  presentades  per
l'Institut  Balear  de  la  Dona  a  l’informe  d’impacte  de  gènere  de  13  de
novembre  de  2019,  ja  que es  refereixen a  ajudes  econòmiques que no
estan reflectides en el Reglament, i perquè el sistema informàtic HSI pot
realitzar les estadístiques tenint en compte la variable sexe, d’acord amb
l’informe  del  Coordinador  de  Serveis  Socials,  i  tal  com  s’ha  detallat  al
fonament de dret primer.

Segon.  Tenir en compte les  recomanacions de revisió de llenguatge de la
proposta  normativa  presentades  per  l'Institut  Balear  de  la  Dona  i  que
consten a l’apartat primer de l’informe d’impacte de gènere de dia 13 de
novembre de 2019. 

Tercer. Aprovar definitivament el Reglament de règim intern del Centre de
Serveis  Socials  Comunitaris  Bàsics  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  en  els
mateixos termes que es redacta a l’expedient. (Annex I.  Reglament règim
intern  del  Centre  de  Serveis  Socials  -Incorporades  recomanacions
llenguatge. IBDona-).

Quart.  Publicar íntegrament el present acord, juntament amb el text del
reglament, en el BOIB en forma legal.»

2.2 Votació

En  no  haver-hi  intervencions,  se  sotmet  la  proposta  a  votació  i,  per
unanimitat, s’acorda:

Primer.  No  tenir  en  compte  les  propostes  de  millora  presentades  per
l'Institut  Balear  de  la  Dona  a  l’informe  d’impacte  de  gènere  de  13  de
novembre  de  2019,  ja  que es  refereixen a  ajudes  econòmiques que no
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estan reflectides en el Reglament, i perquè el sistema informàtic HSI pot
realitzar les estadístiques tenint en compte la variable sexe, d’acord amb
l’informe  del  coordinador  de  Serveis  Socials,  i  tal  com  s’ha  detallat  al
fonament de dret primer.

Segon.  Tenir en compte les  recomanacions de revisió de llenguatge de la
proposta  normativa  presentades  per  l'Institut  Balear  de  la  Dona  i  que
consten a l’apartat primer de l’informe d’impacte de gènere de dia 13 de
novembre de 2019. 

Tercer. Aprovar definitivament el Reglament de règim intern del Centre de
Serveis  Socials  Comunitaris  Bàsics  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  en  els
mateixos termes que es redacta a l’expedient. (Annex I.  Reglament règim
intern  del  Centre  de  Serveis  Socials  -Incorporades  recomanacions
llenguatge. IBDona-).

Quart.  Publicar íntegrament el present acord, juntament amb el text del
reglament, en el BOIB en forma legal.

3.-  EXPEDIENT  2703/2019.  CONCESSIÓ  DE  LA  MEDALLA  DE  LA
CIUTAT DE FELANITX A L’ASSOCIACIÓ MUSICAL BANDA DE MÚSICA
DE FELANITX.

3.1. Proposta de concessió de la Medalla de la Ciutat de Felanitx a
l’Associació Musical Banda de Música de Felanitx.

El  Ple  de l’Ajuntament està  assabentat  de la  proposta  de l’instructor  de
l’expedient, Sr. Francisco Duarte, de concessió de la Medalla de la Ciutat de
Felanitx a l’Associació Musical Banda de Música de Felanitx, que prèviament
ha estat dictaminada per la Comissió Municipal  Informativa d’Economia i
Assumptes  Generals  de  3  de  febrer  de  2020,  i  que  seguidament  es
transcriu: 

«ANTECEDENTS DE FET 

El 23 de setembre de 2019 el Sr. Francisco Duarte Barceló, jutge instructor,
inicià  la  instrucció  de  l’expedient  2703/2019  per  a  la  Concessió  de  la
Medalla de la Ciutat  a l'Associació Musical  Banda de Música de Felanitx,
procediment previst en el Reglament d'honors i distincions de l'Ajuntament
de Felanitx, a fi de determinar i constatar els mèrits i circumstàncies que
justifiquin la concessió de la Medalla de la Ciutat de Felanitx l'Associació
Musical Banda de Música de Felanitx.

Aquesta distinció honorífica es fa en reconeixement de 200 anys d’activitat
musical i de 200 anys d’existència de les bandes de música, i que han donat
vida a aquesta entitat musical dedicada al foment de la música i la cultura
de Felanitx,  i  que han estat  l’eix  conductor  de la  nostra història  durant
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aquests dos segles.

Una fita  que molt  poques agrupacions musicals  de l’illa  de Mallorca han
arribat,  i  que  no fa  més  que posar  en  valor  l’extraordinària  banda  que
tenim.

Distintes entitats s’han sumat al reconeixement a l'Associació Musical Banda
de Música de Felanitx i s'adhereixen a aquesta distinció: 

    • Partit Socialista de les Illes Balears
    • Conservatori i Escola de Música de Felanitx
    • Setmanari Felanitx
    • Felanitx TV
    • S’Estol des Gerricó
    • Abeniara
    • Grup Airós
    • Associació de veïns de Portocolom
    • Es Puput Cultural
    • Cooperativa Es Lledoner
    • Partit Popular
    • Associació d’amics dels Closos de Can Gaià
    • Units com brins
    • Dacesma
    • Pi – Proposta per les Illes
    • Federació d’associacions de veïns de Felanitx
    • Aula de Música de Felanitx
    • Aula de Musica de Portocolom
    • Coral de Felanitx
    • CEIP Inspector Joan Capó
    • Mai som tots Teatre
    • Centre Cultural de Felanitx
    • Fundació Cosme Bauçà
    • Bloc per Felanitx
    • Unides Podem Felanitx
    • Felanitx per la igualtat
    • Escola de ball infantil i juvenil de Felanitx

200 anys de Banda de musica a Felanitx

La música, el millor instrument per transmetre valors, una gran eina per
treballar  la  convivència,  interculturalitat  i  l'educació  en  valors  en  nins  i
nines, i  un vehicle per fomentar  la cohesió social  i  promoure la  igualtat
d'oportunitats.

La banda en si ha anat evolucionant fins a l’actual. La primera banda de
música  coneguda com a tal,  estava integrada per  cornetes  i  tambors,  i
formava part de la Milícia Nacional del partit Constitucional els anys 1820 –
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1823.  Per  tant,  podem  concretar  que  fa  dos  segles,  les  bandes  locals
basaven quasi tot el seu repertori en marxes militars de l'època.  

A finals de segle XIX, varen coexistir a Felanitx dues bandes de Música.
Pertanyien als dos partits polítics del moment: el  partit  conservador i  el
partit fusionista, amb una forta rivalitat entre elles. 

Durant tots aquests anys encara existien dues bandes a Felanitx, si bé la
Banda del partit conservador era qui representava l’Ajuntament als actes
oficials, i no va ser fins l’any 1918 que, arrel d’un premi en un concurs de
bandes de Mallorca celebrat a Sa Pobla, les bandes actuaren conjuntament,
i aquesta unió circumstancial de les dues bandes, provocà que des de 1918
fins  a  l’entrada  de  la  dictadura de  Primo de  Rivera,  l’any  1923,  només
existís una banda de música a Felanitx.  

Amb el començament de la dictadura de Primo de Rivera, la Banda es tornà
separar en dues, pel fet que la part més conservadora de la Banda expulsà
els músics d’ideologia més lliberal. Entre aquests músics expulsats hi havia
els  germans  Aleix  que,  juntament  amb  la  resta  de  músics  expulsats,
formaren una altra Banda; la Banda del partit Lliberal, també coneguda com
la  “dels  Aleixos”,  i  fou  així  com Felanitx  tornà  a  tenir  dues  Bandes  de
Música. 

Amb l’esclat del Moviment, es tornaren fusionar les dues bandes, és a dir,
part dels músics de la “Banda dels Aleixos” passaren a formar part de la
banda dirigida per Mestre Mateu i, de llavors ençà, només ha existit una
Banda de Música a Felanitx. L’any 1946 Mateu Oliver Bauçà deixà la direcció
de la Banda, després de 43 anys al seu front.

DE L’ANY 1946 FINS AL 1963

Alguns músics, juntament amb el batle, Sr. Antoni Obrador, eren de l’opinió
que  a  Felanitx  es  podia  tenir  una  banda  de  més  qualitat.  Aprofitant  la
jubilació de Mestre Mateu, cercaren un director que aportés un nou caràcter
a  la  Banda.  Bartomeu  Oliver  Martí,  músic  i  compositor  felanitxer  de
reconeguda  fama  i  amb  una  llarga  carrera  musical,  fou  el  proposat,  i
acceptà el càrrec i esdevingué Director de la Banda de Música de Felanitx,
on dirigí el primer concert el dia de Pasqua de 1946.

L’entrada  de  Bartomeu Oliver  al  món  musical  felanitxer  fou  important  i
suposà canvis. Un dels més importants fou la creació de L’Escola de Música
“Pare Aulí”  de Felanitx,  així  com també la  fundació  del  Patronato de la
Escuela de Música Padre Aulí y Banda de Felanitx, amb l’aprovació dels seus
estatuts el 28 de novembre de 1946.

El primer professor de l’Escola de Música fou EL Sr. Onofre Prohens Capó,
també felanitxer. La fundació del Patronat suposà la reorganització de la
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Banda,  ratificada  el  18  d’abril  de  1947.  Aquesta  reorganització  no  va
agradar a un grup de músics, que decidiren deixar la Banda. A més, el Sr.
Onofre Prohens i el Sr. Bartomeu Oliver entraren en una certa discrepància
sobre la manera de fer dins l’Escola de Música.

La tensió a finals de l’any 50 arribà a l’extrem de dividir els membres del
Patronat en dos grups; un partidari  de B. Oliver i  l’altre partidari  de O.
Prohens, on s’hi situava el mateix president del Patronat. A finals d’any es
produïren les dimissions de 4 membres del Patronat que estaven a favor de
B.  Oliver,  i  aquest dimití  del  càrrec de director especial  de la Banda de
Música.

L’any 1951 entrà de director en funcions Onofre Prohens, fins que dia 1 de
gener de 1952, entrà de director titular. Prohens deixà la Banda a principis
de l’any 1955 per motius professionals. El nou director fou el Sr. Guillem
Bauçà, que començà a exercir com a tal dia 1 de febrer de 1955. L'estància
de Bauçà fou també curta, ja que dia 1 de gener de 1959 entrà com a
director Nadal Albons Tauler, que comptava aleshores amb 23 anys.

DE L’ANY 1963 FINS AVUI

L’any 1963 la Banda comptava amb 16 músics, d’edat avançada. Davant
aquesta decadència i tenint en compte tots aquests anys d’inestabilitat, es
va intentar realitzar un canvi que acabés amb aquesta situació. Tenien la
certesa que la tensió existent dins la Banda disminuiria si s’incorporava com
a director una persona aliena, fins a aquells moments, a la Banda. I fou així
com l’any 1963 el batle de Felanitx, el Sr. Jaume Munar Prohens, oferí la
direcció de la Banda a Bartomeu Artigues Febrer, músic felanitxer amb una
llarga trajectòria musical.

L’amo en Tomeu, com era conegut entre els músics, era conscient que, per
nodrir una Banda de Música, hi havia d’haver una escola de música amb uns
principis musicals molt clars. Per tant, encaminà la seva tasca pedagògica a
aconseguir aquest objectiu. Cal destacar que quan l’amo en Tomeu entrà de
director de la Banda, l’Escola de Música pràcticament havia cessat la seva
activitat. Més tard, devers l’any 1972, impulsà la creació d’un nou Patronat
per donar suport a les institucions musicals felanitxeres: l’Escola de Música,
la Banda i la Coral de Felanitx. Els estatuts d’aquest nou Patronat no foren
aprovats fins l’any 1982.

Bartomeu  Artigues  dirigí  la  Banda  durant  14  anys.  Aquest  temps
d’estabilitat  feu créixer una banda sòlida i  estable. L’any 1978,  deixà la
batuta a Pascual Vicente Martínez Llopis. Quan Martínez entrà a dirigir la
Banda, aquesta ja havia doblat el nombre de membres, la meitat dels quals
ja eren joves sortits de l’Escola de Música Pare Aulí.

Per motius professionals, Pascual Martínez hagué de deixar la Banda l’any
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1982.  Fou  substituït  per  Felipe  Manchón  Gomis,  músic  militar  que
compaginà la direcció de la Banda amb l’ensenyament dels instruments de
metall a l’Escola de Música. La Banda de Música de Felanitx es constituí en
Associació Musical l'any 1988 i, aquest mateix any, fou membre fundador
de la Federació Balear de Bandes de Música i Associacions Musicals. L’any
1990 Pascual Martínez substituí un altre cop Felipe Manchón al front de la
Banda.

El maig de l'any 2000 agafà la batuta el felanitxer Pere Siquier. Des de l'any
2005 fins  el  2007 va ser  director  titular  el  compositor  i  director  anglès
establert  a  Mallorca  Derek  Bourgeois.  En  aquests  anys,  va  compondre
nombroses obres per a la pròpia banda. Des de 2007 fins a 2013 va ser-ne
el director Andreu Julià Serra. L'any 2013 tornà a assumir la direcció de la
banda  Pere  Siquier  Pons,  fins  que  l'any  2017  agafà  la  batuta  l'actual
director, Victor Ferragut.

III.  Associació Musical Banda de Música de Felanitx

L’Associació Musical Banda de Música de Felanitx té com a objectiu mantenir
una  tradició  musical  començada  l’any  1820  a  Felanitx.  Segueix  amb  el
desenvolupament  de  la  feina  realitzada  aquests  darrers  anys,  amb  la
finalitat de donar servei a Felanitx amenitzant els actes i festes del municipi,
i  a  la  vegada,  oferir  als  membres  de  la  banda  i  músics  felanitxers
l’oportunitat  de desenvolupar una activitat  i  un aprenentatge musical  de
qualitat. 

La seva actual Junta Directiva 2019-2021 està composta per:

PRESIDENT: Joaquím Tomàs
VICEPRESIDENTA: Maria Rigo
REPRESENTANT DE MENORS: Miquel Uguet
VOCAL: Regina Palerm
VOCAL: César Rodríguez
VOCAL: Xisca Rosselló
VOCAL: Aina Medina
VOCAL: Maria Adrover

Els seus directors fins a dia d’avui han estat: 

    • VÍCTOR FERRAGUT (2017)
    • PERE SIQUIER (2000-2004/2013-2017)
    • ANDREU JULIÀ (2007-2013)
    • DEREK BOURGEOIS (2004-2007)
    • PASCUAL MARTÍNEZ (1978-1982/1990-2000)
    • FELIPE MANCHÓN (1982-1990)
    • BARTOMEU ARTIGUES (1963-1978)
    • NADAL ALBONS (1959-1963)
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    • GUILLEM BAUZÁ (1955-1959)
    • ONOFRE PROHENS (1951-1955)
    • BARTOMEU OLIVER (1946-1951)
    • MATEU OLIVER (1903-1946)

IV. Instrucció  

Per  realitzar  les  tasques  d'investigació  dels  mèrits  i  circumstàncies  que
justifiquin la concessió de la Medalla, s’han consultat l’arxiu històric i els
reculls històrics realitzats per l’historiador Felanitxer Ramon Rosselló, així
com també la tasca de recerca de documentació  històrica  realitzada pel
regidor de Cultura de l’Ajuntament de Felanitx. 

FONAMENTS DE DRET

I.- Normativa  aplicable.  Els  articles  189  a  191  del  Reglament
d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, aprovat
pel  Reial  Decret  2568/1986,  de  28  de  novembre,  sobre  els  honors  i
distincions. 

II.- Procediment. El procediment a seguir és el contingut en el Reglament
d'honors i distincions de l'Ajuntament de Felanitx publicat en el BOCAIB núm.
84 de dia 27 de juny de 1998 (en endavant, RHD).

III.- Iniciació. L’article 11 del RHD disposa que la concessió de la Medalla
de la Ciutat de Felanitx s'atorgarà després de l'oportú expedient, el qual es
pot iniciar per decret de la Batlia per pròpia iniciativa. 

IV.-  Informació  Pública.  El  decret  de  la  Batlia  2019-0946 de  23  de
setembre de 2019, d'iniciació del  procediment, s’ha sotmès a informació
pública, pel termini de vint dies hàbils, mitjançant anunci en el Setmanari
Felanitx  i  en  el  tauler  d’anuncis  de  l’Ajuntament  de  Felanitx,  perquè
qualsevol  persona  pogués  al·legar  els  mèrits  o  demèrits  que  estimassin
pertinents i aportar la documentació que calgui.

V.- Instrucció.  L'article  15 del  RHD estableix que l'expedient  haurà de
reflectir  totes  les  dades  que  l'Ajuntament  tengui  sobre  l'objecte  de  la
petició, i es podrà verificar i sol·licitar tota classe de proves que s'uniran a
les actuacions, les quals serviran perquè l'instructor emeti el corresponent
dictamen,  amb  l’advertència  que  serà  necessari  que  els  fets  quedin
completament provats i degudament especificats.

VI.- Concessió de la Medalla de la Ciutat de Felanitx. L'article 16 del
RHD indica que, una vegada s'hagin finalitzat totes les actuacions, el jutge
instructor elevarà a la Corporació Municipal la seva proposta o dictamen de
resolució, l’adjuntarà a l'expedient i també les dades provatòries, la qual
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resoldrà definitivament en sessió plenària. L'acord aprovatori requerirà el
vot favorable de les dues terceres parts del nombre de fet i, en tot cas, de
la majoria absoluta legal dels membres de la Corporació.

En  base  als  fets  i  fonaments  de  dret  exposats,  es  proposa  al  Ple  de
l’Ajuntament de Felanitx, amb el dictamen previ de la Comissió Informativa
d’Economia i Assumptes Generals, l’adopció del següent acord:

Primer.  Concedir la Medalla de la Ciutat de Felanitx a l'Associació Musical
Banda de Música de Felanitx.

Segon. Publicar el present acord mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de
les Illes Balears.»

3.2. Debat.

Pren  la  paraula  en  primer  lloc  la  Sra.  Caterina  Ramon,  la  qual  dóna
l’enhorabona per la concessió d’aquesta Medalla i per la iniciativa que s’ha
tengut.  Creu  que  és  un  distintiu  que  arriba  a  molta  gent,  a  molts  de
felanitxers  i  a  moltes  felanitxeres.  Si  es  revisa  la  història  de  distintius,
medalles i fills il·lustres, es veu que realment hi ha molt poca distinció cap a
la meitat de la societat. Només hi ha distincions cap a monges de la Caritat
i de filla il·lustre, una altra monja. És cert que no només és una associació
femenina, sinó que és una institució cultural del poble igualitària, que hi ha
molta  gent.  Sap que serà  molt  emotiu,  ho preparen amb molta  il·lusió,
cerquen tota la gent que ha participat amb la banda ... Conclou la seva
intervenció dient que està molt contenta d’aquesta distinció.

La Sra. Maria Mesquida, des del Bloc per Felanitx, vol donar la més sincera
enhorabona a l’Associació Musical Banda de Música de Felanitx per haver
estat guardonada amb la Medalla de la Ciutat de Felanitx. Diu que aquesta
distinció, sense cap mena de dubte, és un reconeixement a la seva llarga
trajectòria, marcada pels tradicionals concerts que ofereix al municipi, per la
participació a les trobades de bandes de Mallorca i també per les diverses
actuacions que ha realitzat, tant a nivell nacional com internacional, a més
de l’enregistrament d’alguns CD. Menció especial mereixen tots i cada un
dels  seus  integrants,  que,  d’una  manera  desinteressada,  han  dedicat  i
dediquen anys de la seva vida a compartir la seva afició per la música i han
fet  de  la  banda  una  institució  musical  més  que  consolidada  dins  el
panorama  de  bandes  de  música  a  Mallorca.  Per  tant,  des  de  la  seva
formació, els encoratgen a seguir endavant, ja que la banda és una part
fonamental per a la vida cultural i musical felanitxera.

La Sra. Melania Mesquida manifesta que poc més li  queda a dir,  només
donar l’enhorabona, des de la formació municipal del Pi-Proposta per les
Illes, a l’Associació de la Banda de Música de Felanitx, i agrair a tots els
membres de la banda la labor que han fet per a la difusió i la promoció de
l’art musical i de la cultura en general, i dur el nom de Felanitx per tot allà
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on van.

El  Sr.  Francisco  Duarte  afirma que els  membres del  Partit  Socialista  se
senten  molt  satisfets  de  la  concessió  d’aquesta  Medalla.  Creuen que és
completament justificada. Només hi ha quatre entitats més que la tenen i
amb aquesta,  hi  sumen el  reconeixement  a  una que té  dos-cents  anys
d’història continuats, sense interrupcions i que és l’hereua de les bandes
inicials de 1820. Avança que, després de converses que han mantingut amb
la Banda de Música, aquest expedient estarà resolt dia 1 de març, data en
que es farà l’entrega de la Medalla en un acte protocol·lari  a les 18 h a
l’auditori  i  prèviament  es  farà  un  cercavila  que  partirà  de  Sa  Font.  El
repertori  que interpretaran serà un repàs a aquests 200 anys d’història.
Avança també que una de les propostes de la Conselleria de Presidència del
Consell de Mallorca per a la concessió de la Medalla d’Honor i de Gratitud
del Consell, que s’entrega el dia de la diada, és l’Associació de la Banda de
Música de Felanitx, per la qual cosa han presentat l’expedient al Consell.
Diu que no només s’han de tenir en compte els valors musicals de la Banda,
sinó també tots els que se’n deriven. No només són els músics que, de
manera desinteressada, fan créixer aquest projecte, sinó que també són els
pares, germans, padrins, que, finalment, també aturen el seu temps perquè
les persones que tenen inquietuds musicals, les puguin desenvolupar i dur
el nom de Felanitx enfora. Vol destacar, també, la il·lusió, les ganes, l’esforç
i la voluntat perquè cada concert sigui extraordinari, sobretot el de Sant
Jaume que, des de fa quatre anys, ha crescut en format, però també en
infraestructura  i  és  una  fita  importantíssima  en  l’agenda  musical  de
Portocolom a l’estiu. Dóna la més sincera enhorabona a la Banda.

La  Sra.  Catalina  Soler  dóna,  en  nom del  Partit  Popular,  la  més  sincera
enhorabona  a  l’Associació  Musical  de  la  Banda  de  música  de  Felanitx.
Segurament  fa  200  anys  ningú  no  podia  pensar  que  200  anys  després
aquesta entitat no hagués aturat de transmetre els seus valors musicals.
Per això només poden transmetre la seva gratitud a una Associació que ha
amenitzat totes i quantes festes hi ha hagut a Felanitx, que ha participat a
tots els actes on se li ha requerit, i que, a més, participa amb gratitud a
totes aquestes festes. Diu que ella va tenir la sort, en el seu moment, de
poder ser batlessa d’aquest municipi  i  regidora de Cultura i  va fer feina
colze amb colze amb tres directors, Andreu Julià, Derek Bourgeois i Pere
Siquier,  com  ara  es  pot  fer  feina  amb  el  nou  director.  Creu  que  és
fonamental que una institució com l’Ajuntament doni suport a la banda de
música, perquè, si tots ens entenguéssim més amb el llenguatge musical,
segur que ens entendríem molt millor. Un «sol» aquí és el mateix que un
«sol» a Canadà i un «re» o un «mi» a Felanitx és un «re» o un «mi» a
l’altra part del món. Per tant, la música és el vertader llenguatge universal i,
si  tots ens entenguéssim més amb la música, probablement aquest món
seria diferent. El seu grup vol donar les gràcies i demana que segueixin fent
música i amenitzant els nostres actes i les nostres festes culturals, perquè
qui sap si d’aquí a 200 anys uns altres que ens seguiran podran tornar a
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donar la Medalla de la Ciutat.  Diu que és una Medalla merescuda, dóna
l’enhorabona i  demana que la  facin  extensiva  a  tots  els  que durant  els
darrers anys han aconseguit que la música soni a Felanitx fort i alt.

3.3. Votació.

Sotmesa  la  proposta  a  votació,  és  aprovada  per  unanimitat  dels  17
membres de la Corporació.

En conseqüència, per unanimitat, s’acorda:

Primer.  Concedir la Medalla de la Ciutat de Felanitx a l'Associació Musical
Banda de Música de Felanitx.

Segon. Publicar el present acord mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de
les Illes Balears.

El  batle  diu  que els  17 membres de la  Corporació,  en  representació  de
l’Ajuntament i  de tots els  ciutadans que els  varen posar al  lloc que ara
ocupen, han votat unànimement a favor de la concessió de la Medalla de la
Ciutat a l’Associació Banda de Música de Felanitx. Dóna l’enhorabona a la
banda sabent que aquest reconeixement arriba a moltíssima gent, perquè
en 200 anys hi han passat moltes persones. En nom de tots els felanitxers
els dóna l’enhorabona i les gràcies pel que sempre han representat per a
Felanitx.

A continuació, el batle cedeix la paraula al president de l’Associació Banda
de Música de Felanitx, el qual, en nom de tots els seus músics, i no només
dels actuals, sinó de tots els que n’han format part al llarg dels seus 200
anys,  mostra  la  seva  més  profunda  gratitud  a  tots  els  membres  del
Consistori, que, per unanimitat, han votat a favor, al jutge instructor, per
haver  començat  el  procediment,  a  totes  les  institucions  que  han  donat
suport a la causa, musicals o no. Es pot dir que es reconeixen 200 anys de
feina  continuada,  feta  amb  moltes  ganes  per  part  de  tots  els  músics,
directors i familiars, que sempre els han acompanyat, de petits per inicar-
los en la música, i de més grans per donar-los suport. Es reconeixen també
tasques  culturals,  com  amenització  d’actes,  cercaviles,  concerts
extraordinaris de més nivell, on poden demostrar que amb la feina que fan,
poden donar una gran oferta cultural. També una tasca social, perquè la
música és cultura i la fan arribar a totes les cases de Felanitx. Donen una
opció perquè tothom que toca un instrument tengui un grup on tocar-lo, no
professional,  sinó totalment amateur,  per  amor a l’art.  i  també un grup
d’amics que comparteixen aquesta afició. Convida tots a l’acte que es farà
el dia 1 de març a l’Auditori i esperen estar a l’alçada del reconeixement
que se’ls atorga, que visibilitza la seva tasca, tant cultural com social. 

En aquest moment els assistents a la sessió aplaudeixen.
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4.-  EXPEDIENT  186/2020.  APROVACIÓ  DE  L’EXPEDIENT  DE
RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS 02.2020.

4.1.  Proposta  d’aprovació  de  l’expedient  de  reconeixement
extrajudicial de crèdits 02.2020.

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  d’aprovació  de  l’expedient  de  reconeixement  extrajudicial  de
crèdits  02.2020,  que  prèviament  ha  estat  dictaminada  per  la  Comissió
municipal informativa d’Economia i Assumptes Generals de 3 de febrer de
2020, i que seguidament es transcriu: 

«Antecedents 

1. Durant les primeres setmanes del mes de gener del 2020, s’han anat
presentant  una  sèrie  de  factures  emeses  en  forma  legal  que  detallen
prestacions dutes a terme per diversos proveïdors a l’Ajuntament durant
l’exercici anterior.

Fonaments de Dret
1. Es tracta d’una relació de factures per a les quals en l’exercici d’origen no
hi  havia crèdit  pressupostari,  però que estan conformades pels  tècnics i
regidors corresponents, pel que s’acredita així que els subministraments,
serveis  i/o  obres  han  estat  efectivament  realitzats  i  conforme  amb  les
condicions i els preus acordats, essent tots ells necessaris i indispensables
per al normal desenvolupament dels distints serveis municipals i la prestació
dels serveis gestionats per aquest Ajuntament.

2. Una despesa sense consignació pressupostària serà nul·la de ple dret. No
obstant això, el particular que ha contractat de bona fe no pot quedar en
indefensió per aquesta causa.

En aquest sentit,  i  en virtut  del  principi  general  del  dret  segons el  qual
ningú no pot enriquir-se en detriment d’un altre, neix una obligació ex lege i
l’Administració ha de restituir el seu enriquiment davant del particular.

3. L’aprovació de totes aquestes factures suposa l’incompliment del principi
d’anualitat  pressupostària,  així  com la  convalidació  d’un  acte  nul  de  ple
dret,  si  bé  es  considera  necessari  i  obligat  atendre  les  despeses
incorregudes  per  evitar  el  perjudici  dels  tercers  contractants  amb
l’Administració i el correlatiu enriquiment injust o sense causa d’aquesta.

Vista la incoació de l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits,
vist l’informe núm. 16/2020 d’Intervenció amb discrepància,  i després de
dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes
Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent 



 
Ajuntament de Felanitx

ACORD

Primer.- Salvar la discrepància d’Intervenció i seguir amb la tramitació de
l’expedient  de  Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits  02.2020,  per  a
l’aprovació de la relació de factures objecte del present, atès que el fet de
no pagar-les  produiria  un clar  enriquiment  injust  que imposa a  aquesta
Administració la compensació del benefici econòmic rebut.

Segon.- Aprovar  l’expedient  02.2020 de  Reconeixement  extrajudicial  de
crèdits d’acord amb les següents relacions d’obligacions amb càrrec a les
aplicacions pressupostàries del pressupost municipal vigent.

a) Puntuals amb memòria justificativa:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ 
PARTI-
DA IMPORT

AULET OLIVER, ANTONIO TREBALLS  REALITZATS  AL  CEIP  MIG-
JORN CAS CONCOS

213000 62,24 

ELECTROMAT BALEAR, S.L. MATERIAL ELÈCTRIC PER REIS 221990 296,62 

ENTITAT  DEL  TURISME  DE
LES ILLES BALEARS

AUDITORIA SISTEMA DE QUALITAT DE
GESTIÓ SICTED

227061 121,00 

FCO. GRIMALT, SAU MATERIAL OBRA PER REIS 221990 106,03 

FERRETERIA  ARTIGUES,
S.L.

MATERIAL VARI PER FESTES 221990 74,16 

FERRETERIA  ARTIGUES,
S.L.

MATERIAL FERRETERIA PER REIS 221990 96,93 

FONTANERIA  ARTIGUES
S.L.

TREBALLS DE FONTANERIA CEIP MIG-
JORN CAS CONCOS

212000 596,08 

FONTANERIA  ARTIGUES
S.L.

TREBALLS  FONTANERIA  CEIP  S'ALGAR
PORTOCOLOM

213000 361,18 

FONTANERIA  ARTIGUES
S.L.

POSAR LLUMS DE NADAL PORTOCOLOM 226090 1.557,63 

FUSTERIA  CARDELL  MON-
SERRAT, S.L

12 FRONTISSES PER CEIP JOAN CAPÓ 212000 116,16 

FUSTERIA  CARDELL  MON-
SERRAT, S.L

PANELL DE FUSTA PER ESCOLA S'HOR-
TA

221990 67,76 

FUSTERIA  CARDELL  MON-
SERRAT, S.L

ESTAND TAULER MARÍ ESCOLA S'HOR-
TA

221990 41,14 

GARCIA  SANCHEZ  FRAN-
CISCO JOSE

TREBALLS  REALITZATS  AL  CEIP  JOAN
CAPÓ

213000 1.274,07 

GARCIA  SANCHEZ  FRAN-
CISCO JOSE

TREBALLS  REALITZATS  AL  CEIP  MIG-
JORN CAS CONCOS

213000 1.600,38 

MAJOR TOURS, S.L. VOLS  A  MADRID  CATI  BESTARD  21
PMI-MAD, 26 MAD-PMI 

226021 136,99 

MATERIAL  GRAFIC  FELA-
NITX, SL

PAPER REGAL I PAPER KRAFT PER REIS 221990 40,00 

OBRADOR ESCRIBANO DIS-
TRIBUCIONES, S.L.

CAVA  PER  FESTES  DE  NADAL  DE
S'HORTA

221990 68,24 

PORRAS FERNANDEZ, JUAN
MANUEL

VESTUARI PER SOIB VISIBLES 221040 934,97 

SACARES  OBRADOR,  MI-
QUEL

DUR ALTERNADORA SON MESQUIDA 226090 96,80 

SERVEIS ELECTRICS I D'AI- MATERIAL ELÈCTRIC PER FESTES 221990 691,83 
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GO S.XXI, S.L
UNIDAD EDITORIAL EDICI-
ONES LOCALES, S.L

PUBLICACIÓ  DAIRI  MUNICIPI  COSTA-
NER

226020 605,00 

TOTAL 8.945,21 

b) Puntuals sense memòria justificativa:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ASSOCIACIÓ  DE  CONCURSOS
DE  CANS  PASTORS  DE  LES
ILLES BALEARS

CONCURS  CANS  PASTORS  SON
MESQUIDA 08/12/19

227990 2.750,00

AUTOCARES ADROVER S.L. SERV. BUS ESCOLETA ES FARALLÓ
18/12/2019

226991 291,50 

BARCELO ADROVER CATALINA MENÚS  SOPARS  PATGES
28/12/2019

221990 176,50 

EUROCARNAVALES, S.A. MATERIAL REIS PORTOCOLOM 221990 222,28 

GRAFIQUES LLOPIS S.A CARTELLS "CONCURS DE CANS DE
PASTORS"

226020 54,45 

GRAFIQUES LLOPIS S.A CARTELLS FESTA CAP D'ANY 2020 226020 165,17 

MATERIAL  GRAFIC  FELANITX,
SL

FUNDES PLASTIFICAR EDUCACIÓ 221990 54,76 

RAMADERS  AGRUPATS  SAT
4054

QUEVIURES  PER  FOGUERÓ  SON
VALLS

221990 690,26 

RAMADERS  AGRUPATS  SAT
4054

QUEVIURES  PER  FOGUERÓ  SON
MESQUIDA

221990 898,00 

TOTAL 5.302,92

Observació: a l’expedient no consten els requisits exigits en la Llei 9/2017
de Contractes del Sector Públic, esmentats en les consideracions jurídiques
del present.

c) Repetitives amb memòria justificativa:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ASSOCIACIO ESTEL DE LLE-
VANT

NETEJA  I  MANTENIMENT  CARRERS  TERME  FELANITX
DES.19

1630 227000 5.227,20

EE.SS.FONTANET, S.L. SUB. COMBUSTIBLE CEIP S'ALGAR 3230 221030 2.300,10

EE.SS.FONTANET, S.L. SUB. COMBUSTIBLE CEIP REINA SOFIA S'HORTA 3230 221030 1.196,25

FCO. GRIMALT, SAU MATERIAL OBRA PER CEIP JOAN CAPÓ 3230 221990 13,96

FERRETERIA  ARTIGUES,
S.L.

MATERIAL VARI PER EDUCACIÓ 3230 221990 70,91

FONT OASIS, S.L SUB. AIGUA CEIP MIGJORN CAS CONCOS 3230 221010 20,69

FONT OASIS, S.L SUB. AIGUA PER BEURE CEIP REINA SOFIA S'HORTA 3230 221010 75,87

FONT OASIS, S.L SUB. AIGUA PER BEURE CEIP S'ALGAR PORTOCOLOM 3230 221010 89,67

SERVIELEC S.XXI, SL INTERRUPTOR AUTOMÀTIC PER EDUCACIÓ 3230 221990 13,43

TOTAL 9.008,08 

TOTAL: 23.256,21 euros

Tercer.- Declarar  que  de  la  resolució  de  l’expedient  de  reconeixement
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extrajudicial  de  crèdits  no  s’ha  apreciat  responsabilitat  per  danys  ni
perjudicis a la hisenda municipal.»

4.2. Debat.

Intervé la Sra. Catalina Soler i recorda que quan el Sr. Xamena estava a
l’oposició,  deia  que  aquestes  factures  no  s’haurien  d’haver  pagat  mai,
perquè s’hauria de fer una bona gestió econòmica. El seu grup pensa que
s’ha  de  fer  una  bona  gestió  econòmica  i  votaran  en  contra  d’aquest
reconeixement extrajudicial.

4.3. Votació.

Sotmesa  la  proposta  a  votació,  s’obtenen  9  vots  a  favor  (4  del  Partit
Socialista  de  les  Illes  Balears,  3  del  Bloc  per  Felanitx-APIB  i  2  del  Pi-
Proposta per les Illes), 6 vots en contra (del Partit Popular) i 2 abstencions
(Unides Podem i  Vox-Actua Baleares)

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.- Salvar la discrepància d’Intervenció i seguir amb la tramitació de
l’expedient  de  Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits  02.2020,  per  a
l’aprovació de la relació de factures objecte del present, atès que el fet de
no pagar-les  produiria  un clar  enriquiment  injust  que imposa a  aquesta
administració la compensació del benefici econòmic rebut.

Segon.- Aprovar  l’expedient  02.2020 de  Reconeixement  extrajudicial  de
crèdits d’acord amb les següents relacions d’obligacions amb càrrec a les
aplicacions pressupostàries del pressupost municipal vigent.

a) Puntuals amb memòria justificativa:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ 
PARTI-
DA IMPORT

AULET OLIVER, ANTONIO TREBALLS  REALITZATS  AL  CEIP  MIG-
JORN CAS CONCOS

213000 62,24 

ELECTROMAT BALEAR, S.L. MATERIAL ELÈCTRIC PER REIS 221990 296,62 

ENTITAT  DEL  TURISME  DE
LES ILLES BALEARS

AUDITORIA SISTEMA DE QUALITAT DE
GESTIÓ SICTED

227061 121,00 

FCO. GRIMALT, SAU MATERIAL OBRA PER REIS 221990 106,03 

FERRETERIA  ARTIGUES,
S.L.

MATERIAL VARI PER FESTES 221990 74,16 

FERRETERIA  ARTIGUES,
S.L.

MATERIAL FERRETERIA PER REIS 221990 96,93 

FONTANERIA  ARTIGUES
S.L.

TREBALLS DE FONTANERIA CEIP MIG-
JORN CAS CONCOS

212000 596,08 

FONTANERIA  ARTIGUES
S.L.

TREBALLS  FONTANERIA  CEIP  S'ALGAR
PORTOCOLOM

213000 361,18 

FONTANERIA  ARTIGUES
S.L.

POSAR LLUMS DE NADAL PORTOCOLOM 226090 1.557,63 
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FUSTERIA  CARDELL  MON-
SERRAT, S.L

12 FRONTISSES PER CEIP JOAN CAPÓ 212000 116,16 

FUSTERIA  CARDELL  MON-
SERRAT, S.L

PANELL DE FUSTA PER ESCOLA S'HOR-
TA

221990 67,76 

FUSTERIA  CARDELL  MON-
SERRAT, S.L

ESTAND TAULER MARÍ ESCOLA S'HOR-
TA

221990 41,14 

GARCIA  SANCHEZ  FRAN-
CISCO JOSE

TREBALLS  REALITZATS  AL  CEIP  JOAN
CAPÓ

213000 1.274,07 

GARCIA  SANCHEZ  FRAN-
CISCO JOSE

TREBALLS  REALITZATS  AL  CEIP  MIG-
JORN CAS CONCOS

213000 1.600,38 

MAJOR TOURS, S.L. VOLS  A  MADRID  CATI  BESTARD  21
PMI-MAD, 26 MAD-PMI 

226021 136,99 

MATERIAL  GRAFIC  FELA-
NITX, SL

PAPER REGAL I PAPER KRAFT PER REIS 221990 40,00 

OBRADOR ESCRIBANO DIS-
TRIBUCIONES, S.L.

CAVA  PER  FESTES  DE  NADAL  DE
S'HORTA

221990 68,24 

PORRAS FERNANDEZ, JUAN
MANUEL

VESTUARI PER SOIB VISIBLES 221040 934,97 

SACARES  OBRADOR,  MI-
QUEL

DUR ALTERNADORA SON MESQUIDA 226090 96,80 

SERVEIS ELECTRICS I D'AI-
GO S.XXI, S.L

MATERIAL ELÈCTRIC PER FESTES 221990 691,83 

UNIDAD EDITORIAL EDICI-
ONES LOCALES, S.L

PUBLICACIÓ  DAIRI  MUNICIPI  COSTA-
NER

226020 605,00 

TOTAL 8.945,21 

b) Puntuals sense memòria justificativa:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ASSOCIACIÓ  DE  CONCURSOS
DE  CANS  PASTORS  DE  LES
ILLES BALEARS

CONCURS  CANS  PASTORS  SON
MESQUIDA 08/12/19

227990 2.750,00

AUTOCARES ADROVER S.L. SERV. BUS ESCOLETA ES FARALLÓ
18/12/2019

226991 291,50 

BARCELO ADROVER CATALINA MENÚS  SOPARS  PATGES
28/12/2019

221990 176,50 

EUROCARNAVALES, S.A. MATERIAL REIS PORTOCOLOM 221990 222,28 

GRAFIQUES LLOPIS S.A CARTELLS "CONCURS DE CANS DE
PASTORS"

226020 54,45 

GRAFIQUES LLOPIS S.A CARTELLS FESTA CAP D'ANY 2020 226020 165,17 

MATERIAL  GRAFIC  FELANITX,
SL

FUNDES PLASTIFICAR EDUCACIÓ 221990 54,76 

RAMADERS  AGRUPATS  SAT
4054

QUEVIURES  PER  FOGUERÓ  SON
VALLS

221990 690,26 

RAMADERS  AGRUPATS  SAT
4054

QUEVIURES  PER  FOGUERÓ  SON
MESQUIDA

221990 898,00 

TOTAL 5.302,92

Observació: a l’expedient no consten els requisits exigits en la Llei 9/2017
de Contractes del Sector Públic, esmentats en les consideracions jurídiques
del present.

c) Repetitives amb memòria justificativa:
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NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ASSOCIACIO ESTEL DE LLE-
VANT

NETEJA  I  MANTENIMENT  CARRERS  TERME  FELANITX
DES.19

1630 227000 5.227,20

EE.SS.FONTANET, S.L. SUB. COMBUSTIBLE CEIP S'ALGAR 3230 221030 2.300,10

EE.SS.FONTANET, S.L. SUB. COMBUSTIBLE CEIP REINA SOFIA S'HORTA 3230 221030 1.196,25

FCO. GRIMALT, SAU MATERIAL OBRA PER CEIP JOAN CAPÓ 3230 221990 13,96

FERRETERIA  ARTIGUES,
S.L.

MATERIAL VARI PER EDUCACIÓ 3230 221990 70,91

FONT OASIS, S.L SUB. AIGUA CEIP MIGJORN CAS CONCOS 3230 221010 20,69

FONT OASIS, S.L SUB. AIGUA PER BEURE CEIP REINA SOFIA S'HORTA 3230 221010 75,87

FONT OASIS, S.L SUB. AIGUA PER BEURE CEIP S'ALGAR PORTOCOLOM 3230 221010 89,67

SERVIELEC S.XXI, SL INTERRUPTOR AUTOMÀTIC PER EDUCACIÓ 3230 221990 13,43

TOTAL 9.008,08 

TOTAL: 23.256,21 euros

Tercer.- Declarar  que  de  la  resolució  de  l’expedient  de  reconeixement
extrajudicial  de  crèdits  no  s’ha  apreciat  responsabilitat  per  danys  ni
perjudicis a la hisenda municipal.

5.-  EXPEDIENT  101/2020.  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  VOX
FELANITX PER REPROBAR EL PARTIT SOCIALISTA OBRER ESPANYOL
PER LA SEVA RESPONSABILITAT POLÍTICA EN ELS FETS QUE HAN
ESTAT  OBJECTE  DE  CONDEMNA  PENAL  PER  L’AUDIÈNCIA
PROVINCIAL DE SEVILLA EN EL DENOMINAT «CAS DELS ERE».

5.1. Moció del grup municipal Vox per reprobar el Partit Socialista
Obrer Espanyol per la seva responsabilitat política en els fets que
han estat objecte de condemna penal per l’Audiència Provincial de
Sevilla en el denominat «Cas dels ERE».
 
El  Sr.  Francisco  Monserrat,  en  representació  del  grup  municipal  Vox,
presenta la següent moció:

«Entre los años 2000 y 2011, la Junta de Andalucía, gobernada por el PSOE,
puso y mantuvo en funcionamiento un sistema fraudulento de subvenciones
ajeno  a  los  debidos  controles  fiscales  y  por  el  que  fueron  concedidos
arbitrariament 680 millones de euros.

Como consecuencia de ello, la Audiencia Provincial de Sevilla ha condenado
por estos hechos a los expressidentes andaluces José Antonio Griñán, a 6
años  de  prisión  y  15  de  inhabilitación  y  a  Manuel  Chaves  a  9  de
inhabilitación,  así  como  ha  establecido  condenas  a  los  máximos
responsables de este entramado que afectan a 19 ex altos cargos socialistas
por un total de más de 67 años de prisión y 250 años de inhabilitación para
cargo o empleo público.



 
Ajuntament de Felanitx

Un sistema por el que las subvenciones sociolaborales para empresas en
crisis salieron de su cauce legal hacia otro que eludía los controles fiscales
correspondientes y por el que se lucraron múltiples empresas, en ocasiones
vinculadas a un mismo propietario y que en ocasiones carecían de actividad
ni  empleados.  Una  realidad  opuesta  a  caso  200  compañíasn  que,  por
ausencia  de  convocatoria  y  publicidad  del  proceso  de  concesión  de  las
ayudas,  se vieron privadas del  derecho a acceder  a  las  ayudas que les
hubieran permitido mantener su actividad empresarial, evitando cierres.

Esta trama, amparada por el Partido Socialista Obrero Español consistió en
que entre 1999 y la primera parte del año 2000 las subvenciones laborales
para  casos  como  los  ERE  funcionaban  de  forma  legal  a  través  de  las
partidas del programa presuuestario 22E, aunque la Consejería de Empleo
de  la  Junta  de  Andalucía  utilizaba  ordinarimente  lo  que  debería  ser
extraordinario, es decir, la figura de la subvención excepcional. Un hecho
que en ocasiones sufría retrasos debido a los informes desfavorables del
Gabinete Jurídico y por los reparos del intervengor Delgado.

El fraude se gestó en el año 2000, cuando el Consejero de Gobierno de la
Junta, presidido por el socialista Manuel Chaves, aprobó dos modificaciones
presupuestarias  tramitadas  por  la  Consejería  de  Hacienda,  que  presidía
Magdalena Álvarez y se mantuvieron con José Antonio Gri´´an al sucederla
en el cargo.

El  sistema  permitió  que  los  fondos  se  otorgaran  directamente  a  las
empresas en lugar de a los trabajadores con la ausencia de control alguno
sobre la pertenencia a dichas empresas de las personas beneficiarias de las
ayudas públicas. De hecho, el sistema orquestado permitió la inclusión de
beneficiarios que nunca había pertenecido a las empresas ayudadas por la
Consejería de Empleo.

El  ex  interventor  general  de  la  Junta,  Manuel  Gómez  Martínez,  advirtió
hasta en quince informes de las irregularidades, però la Junta de Andalucía,
gobernada por el Partido Socialista Obrero Español, no tomó mediedas para
el control sobre los procedimientos de concesión de subvenciones, ya que
esta  actividad  era  cometencia  de  la  Consejería  de  Empleo.  Otra
consecuencia es que se produjeron desfases presupuestarios, es decir, que
de manera reiterada se pagaron subvenciones del programa 311 en cuantía
superior al crèdito que la Consejería de Empleo utilizaba para su concesión.
Por ello, la Consejería de Empleo comenzó a utilizar el sistema de pagos
cruzados por el que en la misma partida incluía pagos de objetos diferentes.

Por todo ello, la Audiencia considera que la Junta de Andalucía, gobernada
por el Partido Socialista Obrero Español, disponía de los fondos públicos sin
sujeción a procedimiento alguno, sin control de la intervención, sin exigir la
más mínima acreditación de una situación que legitime la percepción de la
supuesta ayuda, sin necesidad de justificar el empleo o uso del dinero que
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se recibía, permitiendo el enriquecimiento de empresas, a través del ahorro
de  gastos,  y  de  terceros,  ajeno  a  cualquier  interés  social  o  público
debidamente acreditado.

Por todas esas razones, proponemos al Pleno del Ayuntamiento de Felanitx
que inste a los órganos competentes para la  adopción de los siguientes
acuerdos:

1º.- Que el Pleno del Ayuntameitno acuerda reprobar al Partido Socialista
Obrero Español (PSOE) por su responsabilidad política en los hechos que
han sido objeto de condena penal por la Audiencia Provincial de Sevilla en el
denominado «caso de los ERE».

2º.-  Que  el  Pleno  del  Ayuntamiento  acuerda  instar  al  Grupo  Municipal
Socialista a que, en nombre del Partido Socialista Obrero Español (PSOE),
pida  perdón  a  todos  los  andaluces  por  la  conducta  del  citado  partido
amparando a los ex altos cargos socialistas condenados penalmente.

3º.-  Que  el  Pleno  del  Ayuntamiento  acuerda  instar  al  Grupo  Municipal
Socialista  para  que,  en  nombre  del  Partido  Socialista  Obrero  Español
(PSOE), se comprometa a la devolución a los andaluces del importe de 680
millones de euros malversados por los altos cargos socialistas condenados»

5.2. Debat.

Intervé la Sra. Caterina Ramon i explica que no considera que el Ple de
l’Ajuntament  de  Felanitx  estigui  per  tractar  temes  que  afecten  altres
comunitats  autònomes,  ni  que  ja  hagin  estat  tractades  per  la  Justícia.
Anuncia que votaran en contra de la moció, la qual cosa no significa que no
estiguin a favor de la lluita contra la corrupció, sinó que pensen que s’han
de tractar els temes de Felanitx.

El  Sr.  Francisco  Duarte  també  manifesta  que  el  seu  grup  hi  votarà  en
contra. En primer lloc, perquè el fonament és completament incoherent. En
segon, el Sr. Monserrat parla de reprobar i s’hauria de veure què defineix la
Real Acadèmia per  reprobar  un càrrec, perquè pensa que els regidors no
tendrien  capacitat  per  reprobar  ningú  de  fora  de  l’Ajuntament.  El  Sr.
Monserrat acusa el Partit Socialista, però li diu que estaria bé que s’hagués
informat de com està la sentència, que encara no és ferma, perquè en cap
moment  no  s’assenyala  cap  responsabilitat  política  del  Partit  Socialista.
Cosa molt distinta en el cas Gurtel, on el PP sí que va ser condemnat com
un autèntic eficaç sistema de corrupció institucional a través de mecanismes
de manipulació i de contractació pública. Per altra part, també creu que aquí
han de tractar temes locals. Efectivament, han de condemnar la corrupció,
però aquest tipus de moció no fan més que banalitzar la lluita contra la
corrupció, perquè fa distincions i, sobretot, els fonaments sobre els que està
feta són completament injustificats i plens de falsetats.
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La Sra. Catalina Soler diu que el seu grup s’abstendrà.  El Sr. Duarte treu
pit de la gestió duita a terme a la Junta d’Andalusia pel Partit Socialista en
el cas dels ERE. Però ella, afirma, dels casos de corrupció del seu partit, en
demana disculpes, li  sap greu i diu que no tots els membres d’un partit
polític són iguals. Diu que a ella personalment, el partit del Sr. Duarte a
Felanitx també la va voler declarar corrupte. No els va anar bé. Va estar
quatre vegades imputada i quatre vegades varen arxivar el cas. Quant al
cas cavallistes, explica que ella tenia un nin de 4 mesos i el Partit Socialista,
***** era l’advocada, li demanava 6 anys de presó. Diu que aquesta és la
tàctica  del  Partit  Socialista,  i  el  que  haurien  de  fer  amb  el  cas  ERE
d’Andalusia, seria demanar perdó i baixar el cap. Explica que no votaran a
favor de la moció perquè pensen que només poden reprobar els membres
de l’equip de govern, i pensen que els cau molt enfora haver de reprobar els
governants  d’Andalusia.  Però  vol  posar  de  manifest  que  el  que  manco
esperaven era que el Sr. Duarte sortís tan valent a defensar la gestió de la
Junta d’Andalusia per part de Susana Díaz i els seus. Però així és la gestió
del Partit Socialista aquí, a Andalusia i a molts d’altres llocs. Recorda al Sr.
Duarte que el  seu partit  no és soci  de Vox enlloc més que on han tret
pactes, i aquí no ho són i que són partits diferents. Suposa que no és el
mateix el Sr. Duarte que Unides Podem i governen junts a l’Estat. Per tant,
li demana que diferenciï un partit de l’altre.

5.3. Votació.

Sotmesa a votació la moció de Vox per reprobar al Partit Socialista Obrer
Espanyol  per  la  seva  responsabilitat  política  en  els  fets  que  han  estat
objecte  de  condemna  penal  per  l’Audiència  Provincial  de  Sevilla  en  el
denominat «Cas dels ERE», queda desestimada, en obtenir-se 1 vot a favor
(de Vox-Actua Baleares), 10 vots en contra (4 del Partit Socialista de les
Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1
d’Unides Podem) i 6 abstencions (del Partit Popular).

6.-  EXPEDIENT  241/2020.  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  VOX
FELANITX PER IMPULSAR LA INSTAL·LACIÓ D’UNA ESTRUCTURA DE
MINI CONTENIDORS DE RECICLATGE AL MUNICIPI DE FELANITX.

6.1.  Moció  del  grup  municipal  Vox  Felanitx  per  impulsar  la
instal·lació  d’una  estructura  de  mini  contenidors  de  reciclatge  al
municipi de Felanitx.

El  Sr.  Francisco  Monserrat,  en  representació  del  grup  municipal  Vox,
presenta la següent moció:

                                 «EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Segons dades d’ECOEMBES, Balears és una de les regions més proactives a
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l’hora  de  fomentar  el  reciclatge  entre  la  població,  si  bé  actualment  es
generen residus d’ús domèstic que resulten perillosos per al medi ambient,
a causa de la seva potencial  contaminant,  com són piles i  acumuladors,
bateries, bombetes, aparells elèctrics de petites dimensions, etc.

Els ciutadans, encara que intenten reciclar, no ho tenen fàcil quan no saben
exactament on dipositar un residu en concret, ni tampoc van al punt verd
per dipositar unes piles o un carregador de mòbil o un CD vells. Els mini
contenidors de reciclatge permeten apropar els punts de recollida d’aquest
tipus de residus als ciutadans.

Aquest sistema ja s’està utilitzant en diversos municipis de la península, i a
les  Balears  ja  està  implantat  a  Sant  Lluís,  a  Sant  Llorenç  i  actualment
s’estudia la seva implantació a Calvià i Andratx.

Parlam d’uns mini contenidors estèticament adaptats a l’entorn urbà amb
un nombre determinat de dipòsits (set en concret) que el propi Ajuntament
pot triar i personalitzar.

Com  a  representants  de  la  ciutadania  tenim  l’obligació  de  promoure  i
facilitar  el  desenvolupament  de  bones,  accessibles  i  reals  polítiques
mediambientals per protegir millor el nostre entorn.

Té un cost inicial que pot ser amortitzat i resultar gratuït a l’Ajuntament.

                        PROPOSTA D’ACORD

El  grup  VOX  de  Felanitx  insta  l’Ajuntament  a  estudiar  la  possibilitat
d’instal·lar estructures de mini contenidors al municipi de Felanitx i, si una
vegada fet aquest estudi, resulta positiu i factible, procedir amb el menor
temps possible a instal·lar-los.»

6.2. Debat.

La Sra. Caterina Ramon anuncia que votarà en contra d’aquesta moció per
diverses raons. La primera és perquè hi ha  contenidors de piles, així com
d’altres.  Explica que la junta d’accionistes de l’associació sense ànim de
lucre ECOEMBES, són grans multinacionals,  com la Coca-Cola, Pepsicola,
Bimbo,  ...,  empreses  que  tenen  interessos  econòmics  en  què  la  gent
consumeixi  molts  d’envasos  i  després  fan  beneficis  molt  grans  amb  la
recollida d’aquests.  Aquesta associació,  que és un lobby, és la  que està
impedint que s’implanti el sistema de recollida i retorn d’envasos, que és
una de les coses que Unides Podem duia al programa electoral. Per altra
part, ECOEMBES ha posat un recurs contra la llei de residus de les Illes
Balears.  Per  tant,  aquesta  moció  al  seu  grup  li  pareix  un  anunci
d’ECOEMBES. A més, l’Ajuntament té una concessió de recollida selectiva
que encara li queden dos anys.
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El Sr. Francisco Duarte, com a portaveu del Partit Socialista, també anticipa
que votaran en contra. Explica que fan feina en un nou contracte de fems
on totes aquestes coses quedaran reflectides. Malgrat tot, a Felanitx hi ha
llocs on dipositar les piles.

La Sra. Catalina Soler  diu al Sr. Monserrat que aquesta moció és la mateixa
que Vox va presentar al Ple del Consell de Mallorca i, per unanimitat de tots
els partits, varen acordar deixar-la damunt la taula i es duria a debat de la
Felib. Explica que la idea del Sr. Monserrat li agrada molt, no té res a veure
amb la que ha plantejat la  Sra. Ramon, d’Unides Podem. És la idea que té
un dels ajuntaments pioners en la gestió de residus, com és Sant Llorenç.
Però aquest tema en concret depèn molt de com vol dur a terme la seva
recollida cada municipi. Pensa que Felanitx té un problema greu de gestió
de residus, i no culpa l’actual equip de govern, sinó que és un problema de
tots els equips de govern que han passat per l’Ajuntament. Amb el nombre
d’habitants que té Felanitx, ja hauria de dur a terme la recollida porta a
porta, a alguna zona l’orgànica. Tot i que la moció li pareix bé, creuen que
el seu lloc de debat és la Felib, i a més, Felanitx està en procés de preparar
un nou plec per a l’any que ve, per tant, s’abstendran. Demana al regidor
que tengui  en  compte  que l’abstenció  del  seu  grup és  favorable  al  que
planteja Vox, perquè ho tengui en compte de cara a la redacció d’un nou
plec.

El Sr. Miquel Lluís Mestre agraeix les aportacions de tots els grups i, com a
regidor delegat de l’Àrea de Medi Ambient, diu que, amb la vigència del
contracte actual de recollida, no veu la cabuda del tipus de mini deixalleria
que el Sr. Monserrat proposa, que no és més que un tòtem a instal·lar a la
via  pública.  Diu  que  quan  instal·lam  coses  noves  li  preocupa  com  les
gestionarem. Segurament el més fàcil seria instal·lar-los, però després hi
hauria del problema de la gestió d’aquests residus. Per tant, sí que ho pot
recollir com a una millora de cara al contracte que entrarà en vigor el 2021,
bé  sigui  un  sistema com el  que  planteja  el  Sr  Monserrat,  bé  sigui  una
deixalleria mòbil. Si bé, són coses que s’han d’estudiar. Reconeix que sí que
fa falta la recollida de determinats tipus de residus, alguns d’ells perillosos,
que,  a  dia  d’avui,  no  es  fa  de  forma  ordenada.  Hi  pot  haver  distintes
iniciatives  per  part  d’ECOEMBES,  que no entrarà  a  jutjar,  i  per  part  de
distintes entitats, però a Felanitx no ho tenim institucionalitzat. Diu que la
única cosa que pot fer és recollir  aquesta moció com a una proposta de
millora, perquè ara no veu possible una modificació del contracte vigent. En
definitiva, no li pareix una proposta dolenta, però arriba en un mal moment.

El Sr. Monserrat contesta que li  pareixen correctes les intervencions que
s’han fet, però totes les persones majors del municipi, per anar a tirar unes
piles  no  es  desplacen ni  a  Deixalles,  ni  a  una deixalleria  que estigui  al
polígon. Pensa que aquestes petites deixalleries no durien molta feina i es
podria tenir en compte en el nou contracte.
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6.3. Votació.

Se sotmet la moció a votació i s’obté 1 vot a favor (de Vox-Actua Baleares),
10 en contra (4 del  Partit  Socialista de les Illes Balears,  3 del  Bloc per
Felanitx-APIB,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  d’Unides  Podem)  i  6
abstencions (del Partit Popular).

En conseqüència, per majoria, es desestima la moció del grup municipal Vox
Felanitx per impulsar la instal·lació d’una estructura de mini contenidors de
reciclatge al municipi de Felanitx.

7.- EXPEDIENT 247/2020. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL BLOC PER
FELANITX – APIB PER INSTAR EL GOVERN DE LES ILLES BALEARS A
EMPRENDRE ACCIONS PER GARANTIR EL DRET A L’EDUCACIÓ I A LA
LLIBERTAT  D’ENSENYAMENT  EN  VALORS  DEMOCRÀTICS,  DE
CONVIVÈNCIA I DIVERSITAT.

7.1. Moció del grup municipal Bloc per Felanitx-APIB per instar el
Govern de les Illes Balears a emprendre accions per garantir el dret
a l’educació i a la llibertat d’ensenyament en valors democràtics, de
convivència i diversitat.

El Sr. Miquel Lluís Mestre presenta la següent moció:

«Miquel Lluís Mestre, regidor portaveu del Bloc per Felanitx-APIB presenta
per a la seva consideració la següent

M O C I Ó

INSTAR EL GOVERN DE LES ILLES BALEARS A EMPRENDRE ACCIONS PER
GARANTIR EL DRET A L’EDUCACIÓ I A LA LLIBERTAT D’ENSENYAMENT EN
VALORS DEMOCRÀTICS, DE CONVIVÈNCIA I DIVERSITAT

E X P O S A

Que l’article 27.1 de la Constitució de 1978 afirma que tothom té  dret a
l'educació,  reconeixent  la  llibertat  d'ensenyament.  A més,  l'apartat  2
d’aquest article 27 s'encarrega d'establir que l'objecte de l'educació serà el
ple desenvolupament de la personalitat humana en el respecte als principis
democràtics de convivència i als drets i llibertats fonamentals.

Aquesta  definició  estableix  el  ple  desenvolupament  de  la  personalitat
humana  fonamentada  en  el  respecte  als  principis  democràtics  de
convivència i als drets i llibertats fonamentals tal com recull, al seu article
26 , la Declaració Universal dels Drets Humans.
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El lliure desenvolupament de la personalitat, com a garant de l'autonomia
personal, i  en relació amb el dret a l'educació, contribueix que l'individu
disposi de llibertat d'elecció real i personal enfront els reptes que planteja la
vida.  La  llibertat  permet  discernir,  diferenciar,  destriar  i  aquest  ple
desenvolupament  de la  personalitat  humana no està  complet  si  no  està
estretament  lligat  al  desenvolupament  d'un  esperit  crític  per  part  de
l'alumne i del ciutadà.

No obstant això, la construcció d'un esperit crític es pot impedir per una
deficient i incompleta formació, mitjançant la repetició de falsedats. Això és
el  que pot  denominar-se  adoctrinament,  és a  dir,  inculcar  determinades
idees o creences distorsionant la forma en què es percep la realitat i dirigint
el seu pensament cap a una ideologia o forma de pensar determinada.

Lamentablement, l'escola s'ha convertit en focus per a la dreta, intentant
implantar un model conservador i parcial, que limita el currículum educatiu
als continguts que consideren “aptes” però que exclouen realitats socials, i
fins i  tot històriques, i  busca introduir un major centralisme i control de
l’educació i dels processos educatius.

L'educació  és un procés actiu en el  qual  participen docents de diferents
sensibilitats  i  ideologies.  Té  la  riquesa  d'oferir  pluralitat  d'experiències,
matèries i assignatures susceptibles de diferents enfocaments i per tant de
generar pensament en els alumnes. La filosofia, la història, la literatura,
l'art,  ciències,  l'assignatura  de  valors,  etc.,  són  matèries  del  currículum
educatiu que generen pensament i ajuden a crear esperit crític.

A les escoles, és inevitable que entrin les preocupacions socials, però hi ha
principis  pedagògics  que  aconsellen  preservar  els  nens  i  nenes  de
l'alineament hostil, de l'agressivitat, de l'adoctrinament, de la simplificació.
En aquest sentit, i sempre dins d'un context de moderació, els docents han
de gestionar aquesta penetració  de l'actualitat a les aules des de valors
democràtics i de convivència.

No podem oblidar que l'educació és la millor via de progrés social i enfront
de la deriva centralista, adoctrinadora i controladora, és de vital importància
mostrar i consolidar el suport i la confiança en la professionalitat del docent
i de la inspecció educativa, confiar en el nostre sistema educatiu i garantir
una formació integral per a tots els nens i nenes.
 
Per tot això, el Bloc per Felanitx proposa al Ple de l'Ajuntament de Felanitx
que s'aprovin els següents

A C O R D S

1. Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  vetllar  pel  compliment  de
l’article 27.1 de la Constitució que defensa el dret a l'educació i a la llibertat
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d'ensenyament  i  l’article  27.2  que  té  com  a  fonament  el  ple
desenvolupament  de  la  personalitat  humana en el  respecte  als  principis
democràtics de convivència i als drets i llibertats fonamentals.

2. Instar el Govern de les Illes Balears a reforçar el compliment dels
plans  d'igualtat,  protocols  LGTBI  i  formació  en  igualtat  en  els  centres
educatius per a la prevenció de la violència de gènere.

3. Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  garantir  la  pluralitat  de
pensament, l'ensenyament de principis de convivència, respecte i tolerància
que  una  societat  democràtica  ha  de  compartir  a  tots  els  alumnes  i  les
alumnes en l'educació obligatòria tal com recomana el Consell d'Europa.

4. Instar el Govern de les Illes Balears a promoure una campanya de
suport  a  la  professionalitat  i  independència  del  docent  i  de  suport  a  la
llibertat de càtedra perquè fomenti una educació basada en la llibertat de
pensament i el desenvolupament de la capacitat crítica de l'alumnat.

5. Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  reforçar  l'autonomia  dels
òrgans directius dels centres educatius com a peces claus per a la millora
del nostre sistema educatiu i  com a mitjà per garantir el compliment de
l'article 27 sobre el Dret a l'educació i el seu desenvolupament, recollit a la
Constitució.

6. Instar el Govern de les Illes Balears a establir  mesures de diàleg
amb els centres educatius, així com les mesures  legislatives necessàries
per  impedir  qualsevol  ingerència  de  caràcter  partidista  als  centres
sostinguts amb fons públics.»

7.2. Debat.

El Sr. Mestre diu que la nostra terra ha demostrat, en diverses ocasions, la
capacitat de mobilització quan es toca l’educació i, si no, que recordin la
marea  verda  de  2013.  Per  això  avui  serà  agosarat  i  demanarà  el  vot
favorable d’aquesta moció no només als partits d’esquerres, i  de centre,
sinó també al Partit Popular. Li demanarà perquè surti un acord d’aquest
Ajuntament que arraconi l’extrema dreta i les seves polítiques retrògrades.

El Sr. Francisco Monserrat manifesta que Vox no és que digui que hi ha una
educació específica que s’ha d’implantar, ni ho han proposat mai. L’única
cosa que no volen és que hi hagi adoctrinament a les escoles. Com ha dit el
Sr.  Mestre,  hi  ha  d’haver  llibertat  i  cadascú  ha  de  pensar  i  opinar,  no
implantar  idees.  Afirma que estan  a favor  de la  llibertat  dels  pares  per
poder triar l’ensenyança que volen per als seus fills.

El Sr. Francisco Duarte creu en la importància de la moció que presenta
Bloc per  Felanitx.  Creuen que és importantíssim reforçar  la  pluralitat  de
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pensament i l’esperit crític, que és el que, al final fa dels infants, adults,
persones lliures, que no tenguin problemes en demostrar com són, com se
senten o a qui estimen, coses que es posen en dubte quan avui en dia
s’utilitzen paraules com adoctrinar. Creu que la tasca dels docents avui en
dia és admirable i el que poden fer és donar suport a la seva tasca i a la
moció.

La Sra. Catalina Soler explica que el PP, després de llegir la moció, s’havia
plantejat votar-hi a favor, però després de la intervenció del Sr. Mestre,
s’abstendran. Entén el que demana el Sr. Mestre, però sense extremismes.
Diu que al seu grup tanta por li fa un adoctrinament d’extrema dreta, com
un d’extrema esquerra. Demana que cerquin el centre, si pot esser. Però,
per damunt de tot, demana que cerquin el dret de llibertat d’ensenyament,
la independència del docent, suport de la llibertat de càtedra del docent.
Demana que fugin d’extremes dretes i  esquerres. Diu que no tenen cap
problema amb els punts de la moció que el Sr. Mestre ha plantejat, però la
seva exposició de la moció, ha estat d’extrema esquerra. Torna demanar
que deixin que els docents facin la seva feina, que els pares elegeixin el
centre que vulguin, que confiïn, com sempre s’ha fet, en la capacitat crítica
de l’alumnat, que confiïn en la llibertat de càtedra, que fugin d’inculcar el
que sigui, que fugin de tots aquests debats que no duen enlloc. Afirma que
el  seu  grup,  tant  crític  serà  amb  l’extrema  dreta,  com  amb  l’extrema
esquerra. Demana que defugin de tot això i creguin en la responsabilitat del
professorat  i  amb  la  seva   capacitat.  S’ha  d’entendre  que  el  sistema
educatiu és un dret constitucional en el que han de confiar.

El  Sr.  Mestre, per al·lusions, vol  dir  que no ha fet més que defensar la
moció que duia escrita i, de fet, els acords són els que hi ha escrits. No sap
si la Sra. Soler ha canviat de parer ara o ja el duia canviat de ca seva.

7.3. Votació.

Se sotmet la moció a votació i, per majoria de 10 vots a favor (4 del Partit
Socialista  de  les  Illes  Balears,  3  del  Bloc  per  Felanitx-APIB,  2  del  PI-
Proposta  per  les  Illes  i  1  d’Unides  Podem),  1  en  contra  (de  Vox-Actua
Baleares) i 6 abstencions (del Partit Popular), s’acorda:

1.- Instar el Govern de les Illes Balears a vetllar pel compliment de l’article
27.1  de  la  Constitució  que  defensa  el  dret  a  l'educació  i  a  la  llibertat
d'ensenyament  i  l’article  27.2  que  té  com  a  fonament  el  ple
desenvolupament  de  la  personalitat  humana en el  respecte  als  principis
democràtics de convivència i als drets i llibertats fonamentals.

2.- Instar el Govern de les Illes Balears a reforçar el compliment dels plans
d'igualtat, protocols LGTBI i formació en igualtat en els centres educatius
per a la prevenció de la violència de gènere.
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3.-  Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  garantir  la  pluralitat  de
pensament, l'ensenyament de principis de convivència, respecte i tolerància
que  una  societat  democràtica  ha  de  compartir  a  tots  els  alumnes  i  les
alumnes en l'educació obligatòria tal com recomana el Consell d'Europa.

4.-  Instar  el  Govern  de les  Illes  Balears  a  promoure  una campanya de
suport  a  la  professionalitat  i  independència  del  docent  i  de  suport  a  la
llibertat de càtedra perquè fomenti una educació basada en la llibertat de
pensament i el desenvolupament de la capacitat crítica de l'alumnat.

5.- Instar el Govern de les Illes Balears a reforçar l'autonomia dels òrgans
directius dels centres educatius com a peces claus per a la millora del nostre
sistema educatiu i com a mitjà per garantir el compliment de l'article 27
sobre el Dret a l'educació i el seu desenvolupament, recollit a la Constitució.

6.- Instar el Govern de les Illes Balears a establir  mesures de diàleg amb
els centres educatius,  així  com les mesures  legislatives necessàries per
impedir qualsevol ingerència de caràcter partidista als centres sostinguts
amb fons públics.»

8.-  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL

El batle explica que el Sr.Francisco Monserrat Ripoll, en representació del
Grup  municipal  Vox-Baleares,  ha  presentat  per  registre  d’entrada  dues
mocions. Que atès que no s’han registrat d’entrada en el termini suficient
per  ser  incorporades  a  l’ordre  del  dia,  es  procedirà  a  votar  la  urgència
d’aquestes.  Intervé  seguidament  el  Sr.  Francisco  Monserrat  i  demana al
batle que les incorpori a l’ordre del dia de la pròxima sessió plenària.

Es presenten quatre mocions, dues pel Grup Popular, una pel Grup  Bloc per
Felanitx-APIB, i una pel  Grup Vox-Actua Baleares.

En aquests moments, el batle anuncia un recés de 5 minuts.

8.1.1. Moció del Partit Popular sobre retallades en educació.

La  Sra.  Catalina  Soler,  en  representació  del  Partit  Popular,  presenta  la
següent moció:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El passat dia 7 de setembre l'actual Govern dels Illes Balears va assegurar
que  en  cap  cas  no  es  durien  a  terme retallades  en  els  serveis  públics
autonòmics,  ja  que  s'estava  treballant  amb  el  Ministeri  d'Hisenda  en
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l'elaboració d'un Pla Econòmic i Financer per a la Comunitat Autònoma, en
el qual es plantejava una major eficiència dels actuals recursos públics, però
sense retallar-los…

La realitat és que el forat dels comptes de Govern de les Illes Balears ronda
els 500 milions d'euros segons dades del Ministeri d'Hisenda, inclosos els
177 milions per a la millora del  finançament i  liquidació de l'IVA que el
Govern  central  no  ha  pagat  a  Balears.  Així  doncs  el  Govern  estaria
incomplint el límit de dèficit.

Tota aquesta situació econòmica, ha provocat que des del dia 8 de gener de
2020, els directors d'infantil, primària i secundària, es trobin amb els fons
econòmics dels seus centres congelats, creant malestar i preocupació entre
tots ells.

L'explicació  és  de  el  tot  injustificada,  ja  que  la  Conselleria  d'Educació,
transmet que s'ha realitzat l'aplicació de la llei de pressupostos de la nostra
comunitat i que en tot cas poden utilitzar el romanent que tenen en els seus
comptes corresponents a l'any passat; és a dir, l'esforç realitzat per cada
centre i  equip directiu en la seva gestió i activitat diària i que a més ja
estava destinat a la millora d'instal·lacions o infraestructures. Amb aquest
discurs, després el mateix Govern de les Illes Balears, s'atreveix a presentar
un avantprojecte on parla d'autonomia de Centre, lideratge dels directors, o
defensa de l'Escola pública.

En definitiva el pressupost queda retingut fins a en un 90%, amb quantitats
que oscil·len entre els 6000 i els 14000 € en els millors dels casos, ja que hi
ha quantitats molt més elevades en aquells centres on s'imparteixen més
diversitat d'estudis.

És  un  despropòsit  desmesurat  tenir  el  control  absolut  de  la  gestió
econòmica dels Centres Escolars i fer-los subsistir amb la partida romanent
de l'any anterior,  quan les assignacions ja tenien caràcter finalista i  són
imprescindibles per al bon funcionament dels centres.
Per  tot  això,  el  Grup  municipal  del  Partit  Popular,  proposa  a  Ple  de
l'Ajuntament l'aprovació dels següents:

ACORDS

PRIMER.- L'Ajuntament de Felanitx se solidaritza i dóna suport als centres
educatius en la seva lluita per aconseguir una plena autonomia pedagògica i
financera per al correcte desenvolupament dels seus projectes educatius i
de  centre  que  redunden  en  una  major  eficàcia  i  eficiència  educativa,
adaptades en tot moment a les necessitats particulars de l'alumnat i  de
l'entorn social i cultural de referència.

SEGON.- L'Ajuntament de Felanitx insta el Govern dels Illes Balears a la
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devolució  immediata  de  les  partides  bloquejades,  pagant  puntualment
l'assignació per a despeses de funcionament de centre, sense importar el
romanent de què disposin cada un d'ells.”

8.1.2. Votació de la urgència.

La Sra. Isabel Montero avança que l’equip de govern votarà en contra de la
moció,  perquè hi  ha una sèrie de dades que no són correctes.  Diu que
acaben de fer les rondes dels consells escolars i aquest tema l’han tractat a
tots i cada un d’ells, fins i tot en el Consell Escolar Municipal. El paràgraf
que diu: «En definitiva el pressupost queda retingut fins a en un 90%, amb
quantitats  que oscil·len entre els  6.000 i  els  14.000 € ...» és inexacte,
perquè, per exemple, a les escoles de Felanitx la intervenció màxima ha
estat d’uns 1.000 €. Diu que hi ha centres que gestionen molt bé el seu
pressupost i n’hi ha d’altres que no tant. La Conselleria, en els centres on el
romanent és superior en un 110% de dotació,  ha fet unes retencions a
l’hora de fer la dotació de 2020, que retornarà en els dos anys propers. És a
dir, no els han retirat els doblers directament. L’escola CEIP s’Algar, que
gestiona  perfectament  el  seu  pressupost,  li  han  augmentat  l’aportació.
Explica que, tot i que estan en contra de qualsevol tipus de retallades a
nivell educatiu, votaran en contra, perquè les dades de la moció no són
correctes.

Sotmesa a votació la urgència de la moció, s’obtenen 6 vots a favor (del
Partit Popular), 9 vots en contra (4 del Partit Socialista de les Illes Balears,
3 del Bloc per Felanitx-APIB i 2 del Pi-Proposta per les Illes) i 2 abstencions
(1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Actua Baleares). 

En conseqüència, per majoria, queda desestimada la urgència de la moció
del Partit Popular sobre retallades en educació.

8.2.1. Moció del Partit Popular de suport als pagesos de les Illes
Balears.

La  Sra.  Catalina  Soler,  en  representació  del  Partit  Popular,  presenta  la
següent moció:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Pagesos de tota Espanya es mobilitzen i  protesten aquests dies,  amb el
lema conjunt “Agricultors al límit”, per a denunciar l’augment continuat dels
costos de producció i reclamar uns preus dignes per als productes del sector
primari.

Les  organitzacions  professionals  agràries  de  Balears  (Asaja,  Unió  de
Pagesos  i  UPA)  ja  han  manifestat  el  seu  suport  i  adhesió  a  aquestes
mobilitzacions,  tota  vegada  que  l’activitat  agrícola-ramadera  de  Balears
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pateix també la congelació i disminució dels preus en origen i l’increment de
la producció, amb una situació agreujada pels sobre costos de la insularitat.
Amb l’objectiu  de  cercar  rendibilitat  a  l’activitat  agrària,  cal  reduir  amb
urgència els costos de producció a Balears que, en conjunt, són entre un 20
i 25 per cent superiors als de la península per les limitacions del territori a
una regió insular, la pressió urbanística que suporta i també les dificultats
de l’agricultura de regadiu. Des de les Administracions cal donar facilitats
per  a  modernitzar  les  infraestructures  agràries:  creació  de  noves  zones
d’hivernacle, garantir el subministrament d’aigua per als conreus de regadiu
i creació de centrals hort fructícoles de transformació, sense haver d’esperar
anys per a obtenir les llicències, amb retards que desincentiven als pagesos
i acaben provocant l’abandonament de finques.

Tot això provoca que els pagesos de les nostres Illes no veuen compensat el
seu  esforç  perquè  amb  els  actuals  preus  no  aconsegueixen  cobrir  les
despeses. Un sector que produeix amb pèrdues està condemnat i no podrà
subsistir,  amb la  conseqüència  de  la  falta  de  relleu  generacional,  de  la
desaparició del producte local i el tancament de les petites botigues. Uns
productes que són progressivament substituïts per aliments procedents de
fora de les Balears, en moltes ocasions de països llunyans, importats per
grans superfícies comercials i intermediaris que, amb un costos inferiors i
uns preus més baixos enfonsen el producte local  de Mallorca, Menorca i
Eivissa-Formentera.

Per evitar el tancament de més explotacions, que es segueixi mantenint el
paisatge, territori i medi ambient, i donar continuïtat a l’activitat del camp
de Balears,  agricultors  i  ramaders  necessiten  actuacions immediates per
incrementar  la  rendibilitat  de  les  finques  i  augmentar  l’escàs  marge  de
benefici, que en la majoria de casos és d’uns pocs cèntims d’euro. 
La viabilitat i continuïtat del sector primari de Balears exigeix augmentar la
rendibilitat de les explotacions i incrementar les rentes dels professionals de
l’agricultura i ramaderia, que necessiten mesures, accions i instruments per
afrontar una situació avui insostenible.

Per  tot  això,  el  Grup  municipal  del  Partit  Popular,  proposa  a  Ple  de
l'Ajuntament l'aprovació dels següents:

ACORDS

1.- L’Ajuntament de Felanitx manifesta el seu suport a les reivindicacions i
protestes  del  pagesos  i  ramaders  de  Balears  en  la  seva  denúncia  de
l’augment continuat dels costos de producció i  la reclamació d’uns preus
dignes per als productes del sector primari de les nostres Illes.

2.- Instar el Govern de les Illes Balears a donar suport efectiu al producte
local, amb mesures efectives per als pagesos i ramaders, i campanyes de
promoció i difusió del producte local de Balears, diferenciat amb un segell
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de qualitat com a producte en origen de “quilòmetre zero”.

3.-  Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  gestionar  acords  amb  les
associacions empresarials del sectors d’hoteleria i restauració per fomentar
el  consum de productes  locals  als  hotels  i  restaurants,  amb campanyes
informatives adreçades als visitants.

4.-  Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  establir  noves  línies  de
col·laboració  amb  les  cooperatives  agràries  i  les  societats  agràries  de
transformació (SAT) per afavorir la comercialització del producte local i de
proximitat.

5.- Instar el Govern de les Illes Balears a aplicar, amb caràcter immediat, el
Pla  Estratègic  per  al  Sector  Ramader  de  les  Balears,  per  evitar  la  seva
desaparició i donar viabilitat a les explotacions ramaderes de l’arxipèlag; pla
que va ser aprovat pel Parlament de les Illes Balears, a proposta del Partit
Popular;  i  donat  amb  300.000  euros  per  al  2020,  gràcies  a  l’esmena
presentada pel Grup Parlamentari Popular als Pressupostos de la Comunitat
Autònoma d’enguany.

6.-  Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  definir  i  consensuar  amb al
Consell  Agrari  de  Balears,  els  Consells  insulars  i  les  organitzacions
professionals agràries les mesures, estímuls i ajudes específiques adreçades
a donar valor al producte local de Balears i de suport als pagesos de les
Illes, amb l’execució d’aquestes mesures i actuacions.

7.- Instar el Govern de les Illes Balears a definir les mesures destinades a la
millora de la competitivitat i  productivitat del sector agrícola-ramader de
Balears per a ser incloses en el Pla Estratègic Nacional de la Política Agrària
Comunitària (PAC), amb l’objectiu prioritària d’aconseguir el reconeixement
i compensació dels sobre costos de la insularitat.»

8.2.2. Debat.

La Sra. Caterina Ramon anuncia el seu vot en contra de la urgència. Diu
que, en tot cas, canviaria algunes coses, quant a conceptes. Per exemple,
parlen de modernitzar estructures agràries i ella diria modernitzar segons
com, sí a modernitzar amb respecte al medi ambient, però no modernitzar
per modernitzar. Quant a crear centrals d’horts frutícoles de transformació,
demana quin tipus de transformació. Pel que fa al concepte que hem de
seguir mantenint el paisatge i el medi ambient, diu que la natura no és un
escenari de les activitats humanes, recorda que han votat una emergència
de canvi climàtic i no poden continuar parlant en aquests termes. No és una
qüestió de paisatge, sinó de l’ecosistema en què vivim. Els preus haurien de
ser justs, no dignes. Afegiria també el funcionament injust de la cadena
alimentària. Quant al segell de qualitat, és un tema que el PP ha duit i no és
correcte,  igual  que  campanyes  informatives  adreçades  als  visitants.
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Demana: I els habitants d’aquesta Illa? No tot ho hem de fer de cara als
visitants, han de pensar en el consumidor local. En tres dies de tempesta
ens hem quedat sense subministraments. Tot això s’hauria de replantejar.

El Sr. Miquel Lluís Mestre, diu que l’equip de govern comparteix el suport i
la problemàtica que hi  ha a la pagesia,  però pensen que aquesta moció
s’equivoca en l’enfocament, és a dir, el PP ho vol elevar tot al Govern de les
Illes Balears i qui té la pella pel mànec és l’Estat espanyol i els convida a
que la replantegin amb els termes adequats i, si ho troben oportú, la tornin
presentar el mes que ve. Per exemple, fer una llei per a preus mínims, ho
ha de fer l’Estat,  és fixar uns preus en funció del cost de producció.  La
política agrícola comú és de l’Estat. No vol manar feines, només argumenta
els motius pels quals no votaran la urgència.

8.2.3. Votació de la urgència.

Se sotmet la urgència de la moció a votació, i per majoria de 10 vots en
contra (4 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-
APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, i 1 d’Unides Podem ) 6 a favor (del
Partit  Popular),  i  1  abstenció  (de  Vox-Actua  Baleares),  es  desestima  la
urgència de la moció del Partit Popular de suport als pagesos de les Illes
Balears.

8.3.1. Moció del Bloc per Felanitx-APIB per instar el Ministerio de
Fomento a paralitzar l’ampliació de l’Aeroport de Son Sant Joan i
adherir l’Ajuntament al manifest contra l’ampliació.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre,  en  representació  del  Bloc  per  Felanitx-APIB,
presenta la següent moció:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS  

Que l’Entitat Pública Empresarial Aena, adscrita al Ministerio de Fomento,
està  duent  a  terme obres  d’ampliació  de  l’aeroport  de  Son Sant  Joan  i
existeixen seriosos  dubtes  sobre  el  compliment  de l’obligació  d’exposició
pública  i  de l’existència  de tots  els  informes per  a  l’avaluació  d’impacte
ambiental. De fet 3 dels 4 contractes per a l'ampliació ja s'han adjudicat
abans de tenir l’avaluació d’impacte ambiental.

El nostre planeta travessa moments clau per encarar el futur i ens trobam
en  un  escenari  de  declarada  emergència  climàtica.  Segons  les  Nacions
Unides,  les  emissions  de  gasos  d’efecte  hivernacle  haurien  de  reduir-se
globalment un 7,6% anuals d’aquí a 2030 per frenar l’emergència climàtica i
evitar que la temperatura s’enfili  per sobre dels 1,5°C respecte a l’època
preindustrial. No obstant això, les emissions globals creixen any rere any i
posen en greu perill no sols els ecosistemes que conformen el nostre món,
sinó la mateixa Humanitat.
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A les Illes Balears, tampoc no s’estan fent els deures, les emissions no han
aturat de créixer anualment. I ho fan paral·lelament a la crescuda de tots
els  indicadors  relacionats  amb el  model  econòmic  de la  nostra  terra:  el
monocultiu turístic. Per tant, quan creixen les arribades de turistes per ports
i aeroports creixen la pressió humana, la generació de CO2, la generació de
residus,  l'encariment de l’habitatge, la precarització  del  treball  i,  per tot
plegat, les desigualtats socials.

En aquest context, l’aeroport de Son Sant Joan està arribant al seu límit de
capacitat. Per tractar d’evitar-ho, el gestor aeroportuari espanyol, Aena, vol
incrementar-la  ampliant  la  terminal,  modificant  la  pista  d’enlairament  i
remodelant les maniobres a l’espai aeri. Segons el Pla Director, aquestes
modificacions permetran passar d’un màxim de 43 sortides/hora a 48, el
que  suposaria  un  increment  de  la  capacitat  d’enlairement  d’un  12%.
Passarà a haver-hi 111 portes d’embarcament, el que suposa un 20,65%
més. S’incrementaà l’àrea dedicada al comerç de 4.450m², un 29% més i
augmentaran  les  places  d’aparcament  fins  les  8.382,  que  significa  un
creixement del 25,67%.

AENA pretén d’aquesta manera que no s’aturin de créixer les arribades de
passatgers i, per extensió, els seus beneficis. I ho fa des de Madrid, amb
l’aquiescència  del  Govern  espanyol  i  d’esquena  a  la  població  balear,  tot
brandant  mentides  sobre  les  seves  intencions,  i  desinteressant-se  dels
efectes que suposaria l’il·limitat creixement turístic.

Per tot això, el Bloc per Felanitx proposa al Ple de l'Ajuntament de Felanitx
que s'aprovin els següents

A C O R D S

1.- Instar el Ministerio de Fomento perquè paral·litzi les obres d’ampliació
de l’aeroport de Son Sant Joan i que investigui si per part d’AENA hi ha
hagut  incompliment  en  els  tràmits  d’exposició  pública  i  d’avaluació
d’impacte ambiental.

2.-  Adherir  l’Ajuntament de Felanitx al  manifest  de la  Plataforma contra
l'ampliació de l'aeroport de Palma.”

8.3.2. Debat.

La  Sra.  Caterina  Ramon  diu  que,  si  el  Bloc  no  hagués  presentat  avui
aquesta moció, l’hauria presentat ella a la pròxima sessió. Diu que votarà a
favor.

El Sr. Mestre explica que no només es tracta d’unes obres que afecten el Pla
de Sant Jordi, sinó que es tracta del sostre poblacional d’aquesta Illa. No



 
Ajuntament de Felanitx

pot ser que ens vegem desbordats per aquestes infraestructures i no pot ser
que  tenguem  directors  de  l’aeroport  que  diguin  «si  vienen  es  porque
caben». Diu que això no és així, i que hauríem d’intentar controlar-ho. 

La Sra. Melania Mesquida diu que el Pi-Proposta per les Illes votaran a favor
de la urgència, però no estan molt d’acord amb els dos punts que proposa.
No tenen clar el projecte que l’Estat vol dur a terme, uns diuen que volen
ampliar les instal·lacions, altres els vols i altres diuen que el que realment
es farà és una reforma de la gestió aeroportuària. Com que no ho tenen
clar,  no  volen  votar  a  favor  dels  dos  punts.  Poden votar  a  favor  de  la
paralització de les obres, però votaran en contra de l’adhesió al manifest de
la Plataforma. Per això voldrien que es votin els dos punts per separat.

El Sr. Duarte també explica que el Partit Socialista està a favor del primer
punt. En canvi, troba que l’Ajuntament de Felanitx té entitat suficient per
fer-se escoltar i no cal sumar-se a una plataforma a la qual, a hores d’ara,
cap Administració hi està adherida. També voldria votar els dos punts de la
moció per separat.

El  Sr.  Mestre  agraeix  les  aportacions  dels  diferents  grups  i  no  té  cap
inconvenient, si prospera la urgència, en votar separadament els dos punts
proposats a la moció.

8.3.3. Votació de la urgència de la moció.

Sotmesa a votació la urgència de la moció, s’obtenen 10 vots a favor (4 del
Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-
Proposta  per  les  Illes  i  1  d’Unides  Podem) i  7  abstencions (6  del  Partit
Popular i 1 de Vox-Proposta per les Illes)

En conseqüència, queda aprovada per majoria, la urgència de la moció del
Bloc  per  Felanitx-APIB  per  instar  el  Ministerio  de  Fomento  a  paralitzar
l’ampliació de l’Aeroport de Son Sant Joan i adherir l’Ajuntament al manifest
contra l’ampliació.

8.3.4. Votació del fons de la moció.

Se sotmet a votació el primer acord proposat a la moció :

1.- Instar el Ministerio de Fomento perquè paral·litzi les obres d’ampliació
de l’aeroport de Son Sant Joan i que investigui si per part d’AENA hi ha
hagut  incompliment  en  els  tràmits  d’exposició  pública  i  d’avaluació
d’impacte ambiental.

S’obtenen 10 vots a favor (4 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 d’Unides Podem) i
7 abstencions (6 del Partit Popular i 1 de Vox-Proposta per les Illes).
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Seguidament, se sotmet a votació el segon acord proposat a la moció:

2.-  Adherir  l’Ajuntament de Felanitx al  manifest  de la  Plataforma contra
l'ampliació de l'aeroport de Palma.

S’obtenen 4 vots a favor (3 del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem),
6 abstencions (4 del Partit Socialista de les Illes Balears i 2 del Pi-Proposta
per  les  Illes)  i  7  vots  en contra  (6  del  Partit  Popular  i  1  de Vox-Actua
Baleares).

En conseqüència, per majoria de 10 vots a favor (4 del Partit Socialista de
les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes
i  1  d’Unides  Podem)  i  7  abstencions  (6  del  Partit  Popular  i  1  de  Vox-
Proposta per les Illes), s’acorda:

Únic.-  Instar  el  Ministerio  de  Fomento  per  que  paral·litzi  les  obres
d’ampliació de l’aeroport de Son Sant Joan i a que investigui si per part
d’AENA  hi  ha  hagut  incompliment  en  els  tràmits  d’exposició  pública  i
d’avaluació d’impacte ambiental.

8.4.1.  Moció  de  Vox-Actua  Baleares  a  instar  l’equip  de  govern
davant els desperfectes ocasionats per la borrasca Gloria.

El  Sr.  Francisco  Monserrat,  en  representació  de  Vox-Actua  Baleares,
presenta la següent moció:

«Después de la borrasca llamada Gloria que azotó fuertemente Portocolom,
causando  graves  destrozos  en  calles,  locales  y  viviendas,  y  ante  la
preocupación de los vecinos para poder volver a tener sus inmuebles como
antes del desastre y realizar las reparaciones lo más pronto possible y ante
la gran inversión económica que supone para todos ellos. 

Es por lo expuesto que solicitamos al Pleno del Ayuntamiento de Felanitx
que adopte el siguiente acuerdo:

Único.- Se proceda a la bonificación del 95% del importe de las licencias de
obras y los impuestos derivados de ellas.»

8.4.2. Debat.

La Sra. Gracia González, en representació de l’equip de govern, explica que
no votaran a favor de la urgència, perquè arriba un poc tard. Des del mateix
dia 22 de gener, per part de l’Ajuntament s’han pres mesures per ajudar a
restablir els immobles al seu estat anterior i ajudar i col·laborar amb totes
les persones perjudicades. Tal com ja s’ha publicat, després d’una reunió
amb  una  cinquantena  de  veïns  damnificats,  ja  se’ls  va  fer  saber  que
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tendrien  una  bonificació  del  95%,  que  és  el  màxim permès  per  la  llei,
damunt l’impost de construcció. La taxa no es por bonificar, però s’agilitzarà
la tramitació de les llicències per tal que puguin tornar a la normalitat com
més prest millor.  Agraeixen al Sr. Monserrat la proposta, però no li votaran
la urgència, perquè és una mesura que ja s’ha pres.

La Sra. Catalina Soler diu que la bonificació no s’ha duit a sessió plenària, i
demana  si  és  suficient  que  s’aprovi  per  Junta  de  Govern  Local  o  s’ha
d’aprovar pel Ple. 

La Sra. González explica que cada particular, quan demani la llicència, ha
d’abonar la totalitat de l’impost, i ha de sol·licitar que se li bonifiqui. Que ha
de ser el Ple que acordi la bonificació. 

El Sr. Monserrat demana si no es podria concedir de forma general, sense
que primer hagin de pagar i després demanar que els tornin els doblers.

8.4.3. Votació de la urgència de la moció.

Se sotmet a votació la urgència de la moció, i s’obtenen 7 vots a favor (6
del  Partit  Popular  i  1  de Vox-Actua Baleares),  9 en contra (4 del  Partit
Socialista  de  les  Illes  Balears,  3  del  Bloc  per  Felanitx-APIB  I  2  del  Pi-
Proposta per les Illes) i 1 abstenció (d’Unides Podem).

En conseqüència, per majoria es desestima la urgència de la moció de Vox-
Actua Baleares d’instar l’equip de govern davant els desperfetes ocasionats
per la borrasca Gloria.

9.- DONAR COMPTE DEL COMPLIMENT DE LA LLEI 27/2013 PEL QUE
FA  A  LA  PUBLICACIÓ  DEL  NOMBRE  DE  LLOCS  DE  TREBALL
RESERVATS A PERSONAL EVENTUAL.

Es dóna compte del compliment de la Llei 27/2013 pel que fa a la publicació
del nombre de llocs de treball reservats a personal eventual, i els presents
en queden assabentats.

10.-  DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA

Es dóna compte de les resolucions adoptades per la Batlia, que van des de
la 2020-28 fins a la 2020-93, i els presents en queden assabentats.

11.- PRECS I PREGUNTES.

11.1.  Preguntes  del  Partit  Popular  presentades  per  registre
d’entrada núm. 553 de dia 30 de gener de 2020.
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El batle explica que abans de començar el torn d’intervencions passarà a
lletgir les preguntes que va fer el Partit Popular i que va demanar que fossin
contestades a aquesta sessió plenària.

1.- Qui va encarregar la feina de pintar l’exterior de l’escola de s’Horta pel
curs 19/20?

Contesta la Sra. Montero que, en primer lloc, les premisses de l’equip de
govern  i,  per  descomptat,  de  l’àrea  d’Educació,  són  la  serietat,  la
qualitat/preu i, molt important, la disponibilitat. Diu que aquesta pregunta
que li fa el batle, que ha introduït el Partit Popular, és la primera d’una sèrie
de preguntes que estan totes relacionades i que tenen una sola finalitat,
que és deixar constància que ella ha encarregat la feina i que han afavorit
una empresa determinada per la seva mediació.  Comenta que les seves
respostes volen explicar que això no és així. Diu que la Llei és, com tots
saben, interpretable.

La  Sra.  Montero  diu  textualment  que:  «A  l’acta  de  gener  de  2016  del
Consell Escolar del col·legi Reina Sofia de s’Horta, entre moltíssimes altres
coses  que  l’equip  directiu  me  demanava  de  manteniment,  hi  entrava
l’exterior  de  l’escola.  L’any  2008,  perquè  no  va  poder  ser  abans,  es
demanaven  pressuposts  a  tres  empreses:  Pintures  Simar,  a  Bartomeu
Binimelis Capó, aquesta gestió la va fer la directora del centre, i a Pintures
Mar.   Els  dos  primers  varen  comunicar  que,  tot  i  que  podien  fer  els
pressuposts,  tenien  massa  feina  per  poder  pintar  a  les  dates  que  ho
necessitaven. Un taller de «Visibles» va fer una sèrie de reparacions a la
façana perquè estava en molt mal estat. I a l’any 2019, amb un pressupost
del 2008 i respectant el preu, jo vaig menar la feina, i el varen respectar.»

2.- Qui va encarregar la feina de pintar l’exterior de l’escola de Cas Concos
per al curs 19/20?

La Sra. Montero contesta textualment: «L’exterior de l’escola de Cas Concos
no s’ha pintat durant els cinc anys que noltros hem governat. Tot i això, li
diré, que aprofitàrem una empresa del tercer sector per repintar les retxes
dels patis, per poder definir les pistes i els baixos exteriors del mateix pati,
l’any 2016. Ho varem fer  amb un pressupost d’Afers Socials i des d’aquesta
regidoria es va manar la feina.»

3.- A quines empresses es varen demanar els pressuposts?

La Sra. Montero contesta textualment: «tal com li he comentat abans, de
s’Horta, a Simar, a Binimelis i a Pintures Mar, i a Cas Concos, a Pintures Mar
i a Marcelino Izquierdo Pérez, que jo en tengui constància».

4.- Quina empresa va executar dits serveis?
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La Sra. Isabel Montero contesta: «A s’Horta, per les dades que ho havien de
fer, només tenia disponibilitat Pinturas Mar, que va ser qui ho va fer. A Cas
Concos, sa primera intervenció, dels patis i de fer ses retxes, ho va fer Estel
de Llevant, sa segona intervenció la va fer Marcelino Izquierdo Pérez i sa
tercera Pinturas Mar. En cada cas, el que va tenir disponibilitat per fer-ho a
les èpoques de vacances, que són ses úniques en les que se pot fer la feina,
o el que va oferir el millor preu va ser es que va fer sa feina».

5.- Era l’empresa que normalment pintava a aquestes escoles? 

La  Sra.  Montero  respon:  «A  s’Horta  es  va  pintar  l’exterior  de  l’escola,
segons les factures a l’any 2012, i al gener de l’any 2016 ja es demanava
tornar a pintar. La durada normal d’una façana ha de ser de 5 anys, mínim,
i entre 1 i 10 anys depenent del manteniment que se li faci. Per tant, a més
de que aquesta empresa no va presentar  els pressuposts,  era necessari
canviar de proveïdor per intentar optimitzar sa intervenció. No he trobat, i
he anat fins al 2011, cap intervenció més de pintura a l’escola de s’Horta ni
a cap altra centre educatiu dels set que tenim en el municipi. Per tant, no,
no ho va fer l’empresa que va fer l’única intervenció en el 2012 a s’Horta. A
Cas Concos, des del 2011, basant-me en el llistat d’Intervenció, no he pogut
trobar cap  intervenció,  pel  que   no li  puc contestar,  no sé  qui  pintava,
m’hauria de remontar a no sé quin any exactament.»

6.- Ja s’ha facturat aquest servei? 

La Sra. Montero contesta que sí. Diu que li consta que la Sra. Soler ja ha
demanat les factures a Intervenció. Que si no fos així, es compromet a dur-
les-hi a la pròxima plenària.

El batle manifesta que els hi donarà.

7.- La relació de factures dels anys 2015/2019 d’empreses de serveis de
pintura de Felanitx que han facturat a l’Ajuntament.

La Sra. Montero explica que la seva resposta s’empararà amb les dades
facilitades per Intervenció amb un excel, i en passa una còpia a cadascun
dels portaveus dels grups de l’oposició.

La Sra.Montero diu que el Partit Popular demanava les factures de 2015 a
2019, però ella les ha tret des de 2011. Diu que abans vol contar una breu
història de l’empresa Pinturas Mar. Diu que Pinturas Mar és una empresa
felanitxera que té entre 22 i 26 empleats, que depèn de la temporada i que
el 95%, per no dir el 100%, són gent de Felanitx. Que és de les primeres
que es va instal·lar al polígon, havent d’assumir una molt forta inversió. És
una  empresa  que  fa  trenta  anys  que  fa  feina  per  a  l’Ajuntament.  Que
participa com a patrocinador a moltes activitats de diferents associacions,
fent poble sempre. Que col·labora amb l’Ajuntament des de fa més de deu
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anys, concretament amb Afers Socials, a molts dels programes més difícils
que duen a terme, i que ho fa any rere any.

La Sra. Montero diu que ara vol fer cinc cèntims del que ha estat la política
a la Vila i a la Sala aquest darrer mes, i diu que ho vol fer perquè l’ha
afectat de manera molt directa. Pensa que la política de govern i d’oposició
hauria de ser constructiva, però no ha estat el cas. Aquí no s’ha sospesat
res de res de res, s’ha actuat per darrere, amb un 50% de fel i un 50% de
cervell. S’ha actuat des de la ràbia i des del rencor cap a la seva persona. I
això, tot i que molts ho pensin, no és política. Això és la manera que té un
grup municipal del PP de fer política, amb la seva portaveu al cap. L’única
cosa que la tranquil·litza és que som a un poble, que tots ens coneixem i
que el temps ens posarà a cada un al seu lloc. Comenta que només espera
que aquesta Corporació trobi un punt de trobada on tots puguin fer feina
per  aportar  i  per  construir  i  no  per  destruir,  el  seu  equip  governant  i
l’oposició fiscalitzant la seva feina amb la més absoluta rotunditat. Diu que
l’equip de govern no tan sols ha d’acceptar les crítiques, sinó que ha de
polir la feina fins al punt que no ho necessiti. Però de la manera que els
senyors del PP ho han fet, no es fa. 

Diu que l’excel, que tenen davant, demostra que aquesta empresa des de
2011 a 2019, ha fet un 1.9% més de feina que en l’època que governava el
Partit Popular. Que els percentatges d’incidència de la facturació d’aquesta
empresa el 2011, que governava el  PP, era d’un 45%. En el 2012, que
governava el Partit Popular, era d’un 46%. En el 2013, que governava el
Partit Popular, era d’un 43%. En el 2014, que governava el Partit Popular,
era d’un  30%. En el  2015,  que ho feren  a  mitges,  perquè mig any va
governar el Partit Popular i l’altre mig ho va fer el seu equip, va ser d’un
40%. En el 2016, un 35%, per davall de la mitjana del temps del PP. En el
2017, un 41%, més o manco com la mitjana del PP. En el 2018, un 34%.
Diu que en el 2019 té una incidència superior, i  és per la seva por que
després de les eleccions locals no tornassin a governar i va deixar totes les
escoles pintades perquè els nous governants no les trobassin com ella les
va  trobar.  Explica  que,  feta  la  mitjana  de  tots  els  anys,  tot  en  gros
l’acusació és que Pinturas Mar ha pintat un 1,9% més  que quan governava
el Partit Popular. Aquesta ha estat la influència que ha tengut damunt els
seus companys. Assegura que aquest darrer mes ha conegut el pitjor de la
política, el que la gent diu que és política i no ho és, perquè això no és
política, són persones, grups i maneres de ser.

A continuació pren la paraula el Sr. Miquel Lluís Mestre i diu que, després de
l’explicació de la Sra. Montero, poques coses hi ha que dir. Explica que és
cert que la Llei és una, però la interpretació que en fa la Sra. Soler, és la
seva pròpia interpretació. Entén que hi ha hagut múltiples acusacions, com
si l’oposició, en aquest cas el Partit Popular, s’hagués erigit com a fiscal i
com a  jutge.  Diu  que  creu  que  s’ha  extralimitat  un  poc  amb  aquestes
atribucions. Que admet que  hi  pot  haver  hagut  algun  error  que es  pot
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esmenar, i que demostra que la voluntat de l’equip de govern és acceptar
les crítiques i continuar fent feina per aquest Ajuntament i per aquest poble,
amb el conjunt del seu teixit productiu i amb tots i cada un i cada una dels
ciutadans  i  ciutadanes  de  Felanitx.  Diu  que  és  important  tenir  això  en
compte,  perquè  quan  es  governa,  s’ha  de  tenir  la  cintura  suficient  per
gestionar, no aquestes crisis, perquè no considera que en cap moment hi
hagi hagut una crisi, sinó per gestionar aquests atacs frontals que han patit
per part del Partit Popular. Es dirigeix a la Sra. Soler i li diu que creu que, al
final, fan mal a aquesta institució, perquè la seva política, la seva oposició,
no ha estat constructiva, que no l’han percebuda com a tal. Que, en altres
qüestions sí, i li ha reconegut públicament, però en aquesta creu que no.
Diu que li fa la impressió que això no és més que un atac directe i personal
contra la Sra. Montero. Diu que li preocupa quin serà el següent atac. Si
anirà contra el Partit Socialista, pel cas cavallistes, o si anirà contra el Pi
perquè la seva trànsfuga va pegar a UM, i per ventura considera que el Pi
encara en té alguna reminiscència de tot allò. Diu que espera que això no
sigui  una  rancúnia  o  una  venjança,  no  sap  si  de  la  seva  època com a
batlessa, perquè han passat molts d’anys. Afirma que li sap greu, perquè
això fa mal a la política i creu que una persona amb les «tables» que té la
Sra. Soler, i que ho ha estat pràcticament tot en política,  hi ha una mesura
que l’ha desbordada a ella mateixa. Diu que se centra únicament amb la
Sra. Soler, perquè no sap si la resta de la seva bancada opina igual que
ella. Li demana que quan vagi a jeure cada vespre al seu llit de Campos,
pensi que està fent mal a Felanitx.

11.2. Talls de subministrament d’aigua a Cas Concos.

La Sra.  Caterina Ramon explica  que va comentar  al  Sr.  Mestre que els
veïnats de Cas Concos es queixen que la setmana passada varen tenir talls
de subministrament d’aigua durant els matins, sense haver avisat abans. Se
segueixen  queixant  perquè durant  el  cap  de  setmana no hi  ha  pressió.
Prega si se pot aclarir què passa i solucionar el problema.

El  Sr.  Mestre  explica  que  l’empresa  concessionària  del  subministrament
d’aigua a Cas Concos li ha demanat una reunió per tractar sobre el servei.
No sap si està relacionat o no amb aquesta problemàtica, però en breu es
reuniran i podrà donar més informació el pròxim ple.

Segueix el Sr. Mestre dient que aprofitant que la Sra. Ramon ha fet aquesta
intervenció, explica que es va comprometre a dir com vol millorar l’equip de
govern el sistema de neteja viària. El Sr. Mestre explica que el que s’ha
plantejat a l’empresa adjudicatària, i hi ha vengut a bé,  seria agafar el
llistat de carrers, posar-ho damunt un calendari, que hi hagi temps suficient
per poder fer la reserva d’estacionament, i aquí hi ha la novetat, poder tenir
un dia determinat aquell carrer fora cotxes a cada banda, i poder aprofitar
per fer la neteja arreu i,  si  hi hagués alguna altra intervenció que fer a
aquell carrer, aprofitant que no hi hauria cotxes, també es faria. Diu que és
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un pla nou i ambiciós que, tant l’àrea de Circulació com la de Medi Ambient
agafen com a un repte que voldrien que funcionàs. Conclou dient que ho
intaran, perquè tots els agents implicats hi vénen a bé.

La Sra. Ramon manifesta que li pareix una bona iniciativa.

11.4. Manteniment de la pista d’skate.

La Sra. Ramon s’interessa per la pista d’skate de Felanitx. Diu que s’han
rebut crítiques, no sap si s’ha fet el manteniment, ni qui el fa, ni amb quina
assiduïtat. Explica que aquesta pista no només l’utilitzen els felanitxers, sinó
que ve molta gent de fora, que és un referent. Explica que, segurament per
l’excés d’ús, pel qual estam d’enhorabona, s’hauria de fer un manteniment,
perquè s’hi juguen la vida. Demana quin manteniment s’hi fa.

El Sr. Juan Aznar contesta que és conscient de la gran acceptació de la
pista, de la qual en va ser un gran impulsor. Des que es va fer la pista, ja
tenien la percepció que les juntes de dilatació s’haurien de fer de tant en
tant. Les darreres plogudes han fet que aquestes juntes s’hagin buidat una
mica, pero faran el manteniment, com han fet sempre.

11.5. Pedres al camí de Santueri.

La Sra. Ramon manifesta que a la carretera que creua cap a Santueri hi ha
unes pedres molt grosses. Demana si algú es pot encarregar de llevar-les.

El Sr. Aznar contesta que n’està assabentat i ho tenen present. Estudien la
manera de retirar-les, perquè són molt grosses.

11.6. Mocions presentades per Unides Podem a passades plenàries.

La Sra. Caterina Ramon demana si s’ha fet alguna actuació en relació a les
mocions  presentades  per  Unides  Podem  sobre  les  immatriculacions  de
l’esglèsia i sobre la retirada de símbols franquistes.

El  Sr.  Francisco  Duarte  contesta  que,  quan  a  la  retirada  de  símbols
franquistes,  l’acord  es  va  enviar  a  la   Direcció  General  de  Memòria
Democràtica i encara no han emès l’informe sobre quins símbols franquistes
hi ha a Felanitx. Estan a l’espera.

Quant  a  la  moció  sobre  les  immatriculacions,  el  batle  contesta  que ara
mateix no ho sap i que contestarà a la pròxima plenària.

11.7. Convocatòria del Consell del Centre Cultural.

La  Sra.  Ramon prega  al  Sr.  Duarte  que convoqui  el  Consell  del  Centre
Cultural, ja que s’havia de convocar pel gener i encara no s’ha convocat.
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El Sr. Duarte manifesta que s’ha retardat un poc per tal d’intentar que la
directora hi fos present, però encara està de baixa. Dins aquesta setmana
es convocarà per al pròxim mes.

11.8. Contractació de familiars directes dels regidors de l’equip de
govern.

La Sra.  Soler  demana si,  tal  i  com va manifestar  el  batle  a  la  passada
plenària, ha pogut aclarir si alguns regidors/es de l’equip de Govern han
contractat l’empresa d’un familiar directe.

El batle contesta que ho sap ell, ho sap la Sra. Soler i ho saben tots els
afectats. Tal com li ha dit la Sra. Montero, a l’equip de govern no li sap greu
acceptar els seus errors, sobretot dels que parla la Sra. Soler, que assumeix
en primera persona com a regidor de Contractació, per no estar assabentat
que la parella de la Sra. Montero tenia una part d’aquesta empresa. Explica
que té ben clar que la seva decisió com a batle, com a responsable dels nou
regidors, és assumir aquest error, és assumir la responsabilitat que té un
equip que, per molta feina que faci, es pot equivocar. L’error va ser haver
traslladat  unes  factures  que  hauria  d’haver  signat  el  regidor
d’infraestructures. Afirma que és molt difícil gestionar l’àrea de Contractació
i les pròpies funcions de batle, però assumeix que aquest és un error pel
qual els han tractat com el dimoni. Diu a la Sra. Soler que, si considera que
hi ha hagut una malifeta per algun dels regidors de l’equip de govern, la
convida que li doni curs, perquè, amb els papers ben clars, respondran del
que han fet. Admet que s’han equivocat, però escolleix seguir com a batle
per corregir el que puguin haver fet malament. Si la Sra. Soler té l’ocasió de
ser batlessa d’aquest Ajuntament, llavors decidirà per què vol tirar els seus
regidors als peus dels cavalls, o si s’estima més donar la cara i defensar-los.
Afirma que, per a ell, aquests nou regidors encara ara defensen les feines
ben fetes i  les coses clares,  però es poden equivocar,  com a persones.
Recorda que el dia que va fer el seu discurs d’investidura, va dir que no es
cansaria de demanar disculpes quan fes alguna cosa mal feta. Les demana
no a la Sra. Soler, sinó a tos els felanitxers, perquè s’han equivocat i han fet
un error. Conclou dient que no havien d’haver permès que això passàs.

11.9. Discrepància a una factura.

La  Sra.  Catalina  Soler  demana  si  el  batle  pot  explicar,  com  a  regidor
d’Hisenda i òrgan de contractació de l’Ajuntament, quin és el motiu de la
discrepància, o reparo, que va posar Intervenció a l’aprovació de la factura
2310-21200 de 6.410.95 euros.

El  batle  explica  que  els  reparos  es  posen  per  dos  motius,  o  bé  per
sobrepassar la facturació de 15.000 € a una empresa, o bé per sobrepassar
els  15.000  €  sobre  l’objecte  de  contractació.  Diu  que,  en  aquest  cas,
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s’incomplien les dues coses. Que la responsabilitat és que una cosa que s’ha
fet, s’ha de pagar. Que malgrat que la Sra Soler no ho cregui, l’Ajuntament
de Felanitx fa molts d’anys que fa feina amb les empreses locals i assumeix
aquests reparos. Diu que, quant a la discrepància a què es refereix la Sra.
Soler,  s’han adonat que aquesta llei, contra l’objecte, era un error que es
carregava la contractació amb totes les empreses de Felanitx, i suposava
que si un bon senyor de Galícia decidia que era més econòmic enviar la
pintura,  podia  venir  i  pintar  totes  les  escoles  del  terme.  Que,
afortunadament, d’aquesta se n’han adonat.

La Sra. Soler manifesta que està contenta que el batle hagi arribat al món
polític. Li diu que no hi era present quan a l’Ajuntament governava el Partit
Popular i existia aquesta llei, ni s’ha llegit el que deien els membres del Bloc
i el Partit Socialista a les actes de Ple. Diu que li treurà actes del Ple de
quan aquest Ajuntament aprovava reparos o reconeixements extrajudicials.
Afirma que el Partit Popular va governar a l’Ajuntament amb aquesta llei
que dimarts passat varen modificar al Consell de ministres. Diu que el batle
ha reconegut  que a  la  factura  hi  ha reparos  perquè incompleix  els  dos
objectius, un de quantitat i l’altre d’objecte.

11.10. Discrepàncies a altres factures.

La Sra. Catalina Soler demana si el Sr. Batle, com a regidor d’Hisenda i
òrgan de contractació de l’Ajuntament, pot explicar quin és el motiu de la
discrepància de la factura 3420-21.200 de 7.211, 60 euros, la de 2.589,40
euros i la de 2.988, 70 euros. Demana si són les mateixes discrepàncies que
a la factura anterior o si són diferents.

El  batle  conesta  que  no  ho  sap.  Que  ho  estudiarà,  i  li  contestarà  a  la
pròxima plenària.

11.11. Modificació de l’article 118 de la Llei de Contractes.

La Sra. Soler diu que, com saben, el Consell de ministres de dimarts passat
va modificar l’article 118 de la Llei de Contractes del Sector Públic, quant als
contractes  menors.  Llegeix  l’article  i  diu  que  és  obligatòria  per  llei  la
memòria justificativa de la necessitat del contracte. En cap cas no diu el que
s’inventa la Sra. Montero. La Sra. Montero ha dit,  textualment,  que ella
contracta per serietat, qualitat, i preu. Repeteix que la llei de Contractes,
això no ho regula, sinó que regula la memòria justificativa de la necessitat
del  contracte.  Demana al  batle  si,  com a  regidor  d’Hisenda  i  òrgan  de
contractació d’aquest Ajuntament, li pot explicar, si ho sap, si és normal
que a aquest Ajuntament hi hagi tres pressuposts  quan es fa un contracte
de serveis. 

El batle contesta que el més normal és que hi hagi tres pressuposts. Que
aquesta és la intenció. Diu que el que anomena la Sra. Soler és la proposta
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de despesa. Per tal de donar transparència i claretat a la manera de fer,
quan es demanen els tres pressuposts i una empresa de Felanitx contesta
que  no  enviarà  el  pressupost  perquè  no  pot  fer  la  feina,  incorporaran
aquesta contesta  a l’expedient.

La Sra. Soler li avança que no ho incorporaran. Diu que a les obres que el
Sr. Duarte va fer a les rampes de la Casa de Cultura, ho ha incorporat a
l’expedient. El Sr. Duarte va demanar tres pressuposts i dues empreses li
varen dir que no podien dur a terme les obres i ho va posar a l’expedient.
Va fer el que tocava. Això seria el normal per a tots els regidors.

11.12. Adjudicació de serveis amb pressuposts d’anys enrere.

La Sra. Catalina Soler demana al batle si és normal que els pressuposts que
es tenen en compte siguin de tres anys enrere. Diu que els pressuposts que
hi  ha  dins  l’expedient  per  pintar  l’Estació  Enològica  el  2019  són  de
20/10/2016,  de  Bons  Acabats;  de  13/10/2016,  de  Pinturas  Mar  i  de
21/11/2016, de Pinturas Lac Color.

El batle contesta que no és el normal,i que mirarà si aquestes dates són les
que toquen.

La Sra. Soler replica que el batle va ser qui li va entregar l’expedient, i que
aquests són  els tres pressuposts que hi ha.

11.13. Informe del coordinador de Serveis Socials de 16 de gener de
2020.

Continua la Sra. Soler i diu que, a més de l’exposat anteriorment, es va fer
fer un informe al coordinador de Serveis Socials amb  data de 16 de gener
de 2020,  quan el seu grup (el PP)  ja havia posat de manifest que s’havia
duit a terme una il·legalitat, i una vegada que el batle ja havia signat les
factures (explica que vol que quedi clar que els sap molt de greu que la Sra.
Montero hagi aficat el responsable de Serveis Socials en aquest assumpte,
perquè defensaran per damunt de tot la tasca del coordinador de l’àrea de
Serveis Socials i el ben gestionada que està, i que per al PP no és tasca del
responsable de Serveis Socials haver de fer aquest informe). Explica que,
d’acord amb l'informe, el responsable de Serveis Socials disposava de tres
pressuposts, del 2016, de tres empreses de Felanitx per realitzar aquesta
tasca. La Sra. Soler llegeix l’informe, i diu que el responsable de Serveis
Socials contacta telefònicament amb l’empresa que proposava el preu més
econòmic i acordà una cita per concretar els terminis per realitzar la tasca, i
que  el  responsable  de  l’empresa  no  es  presentà  a  aquesta  cita.  Que
l’informe conclou que es contractà l’empresa Pinturas Mar per pintar  els
passadissos de les dependències de Serveis Socials. La Sra. Soler explica
que a l’expedient que té ella el pressupost més econòmic és el de Pinturas
Mar. I demana que li expliquin la discrepància que hi ha entre l’informe del
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responsable de Serveis Socials i el pressupost.

La Sra.  Montero contesta que el  pressupost més econòmic és el  de Lac
Color,  perquè té l’IVA inclòs, i  Pinturas Mar no. Quan el  responsable de
Serveis  Socials  diu  que  es  va  posar  en  contacte  amb  l’empresa  més
econòmica,  ho va fer amb Lac Color,  i  posteriorment s’hi  va posar amb
Pinturas Mar. Diu que és cert que els tres pressuposts són de 2016, i que
són totalment reals, però finalment aquest any no hi va haver doblers per
fer  la  feina.  Que  enguany,  la  situació  econòmica  ho  permetia  i  varen
reprendre aquesta idea de tapar les rajoles i  fer una àrea d’exposició al
passadís  d’Afers  Socials.  Explica  que  ella  li  va  demanar  si  volia  fer  un
informe amb les gestions que havia fet amb els tres pressuposts, i no va
tenir cap inconvenient en fer-ho, i que no hi ha cap paraula dictada seva.

11.14.- Memòria justificativa dels pressuposts de 2016.

La Sra. Catalina Soler demana, després de tres anys, on és la memòria amb
el motiu pel qual es varen demanar aquests tres pressuposts, qui era el
dipositari d’aquests tres pressuposts i a quin expedient figuraven aquests
tres pressuposts de l’any 2016.

La Sra. Isabel Montero contesta que no figuraven a cap expedient, perquè
varen decidir no fer la feina. Per tant, no varen iniciar res. 

11.15.  Incompatibilitat  dels  regidors  per  contractar  amb
l’Ajuntament.

La Sra. Soler demana al batle, com a òrgan de contractació, si sap de les
incompatibilitat dels regidors per contractar amb l’Ajuntament, i si, com a
òrgan de contractació, va fer alguna reunió amb els seus regidors i els va
explicar,  a  l’inici  de  legislatura,  quines  eren  les  incompatibilitats  dels
regidors  amb  àrea  de  govern.  Diu  que  a  la  passada  legislatura,  on
governaven els mateixos que ara, hi va haver empreses de Felanitx que
varen haver  de  deixar  de  fer  feina per  aquest  Ajuntament  perquè eren
comunitats de béns.

El batle contesta que sí. Diu que, de fet, la Sra. Soler sap que varis dels
regidors que formen part de l’equip de govern, varen renunciar a la seva
activitat per poder exercir com a regidors. Que no eren conscients que ser
partícip  d’una  part  molt  minoritària,  sense  poder  de  decisió  dins  una
empresa, pogués ser un incompliment. Diu que no ho han fet bé, i que no
ha de tornar a passar.

11.16. Incompatibilitat de la Sra. Montero.

La  Sra.  Catalina  Soler  demana  al  batle  si  sap  si  la  Sra.  Montero  és
incompatible, com a regidora, per contractar ella directament una empresa
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de pintures de Felanitx.

El  batle  contesta  que sí,  que avui  ho sap.  Que el  dia que va signar  la
factura, no ho sabia.   Torna a dir  que han comès un error,  però tenen
temps d’arreglar-ho.

La Sra. Soler demana al batle si vol que li llegeixi la llista d’errors que ha
tengut el Partit Popular quan ha governat, que els del Bloc directament han
considerat que els havien d’anar a denunciar al Jutjat. Manifesta que ella
mateixa va signar un paper del cas cavallistes que va ser un error, però va
seure a un banquillo. Demana al batle si sap que el Sr. Gabriel Tauler, quan
era batle, feia feina a la Impremta Llopis i va haver d’anar a declarar als
Jutjats  perquè  un  dels  seus  socis  de  govern  (del  Sr.  Monserrat)  li  va
demanar que demostràs que no era soci de la impremta. Són errors. Ningú
mai no li va demanar disculpes, i era empleat. Demana al batle si la Sra.
Montero ha comès un error o una il·legalitat, amb la llei en la mà.

El batle contesta que entén que la Sra. Montero ha comès un error, igual
que ell mateix, per no haver-ho detectat. Li diu que no cal que li tregui els
errors de ningú, perquè d’aquests ni n’ha de viure, ni se n’ha de recrear,
simplement s’ha de dedicar als seus i assumir-los.

11.17. Resposta del Sr. Duarte a la pregunta sobre l’actuació de la
Sra. Montero.

La Sra. Catalina Soler demana al Sr. Francisco Duarte si, després de les
preguntes formulades al batle, pensa que la Sra. Montero ha comès una
il·legalitat, una irregularitat, un error ... incomplint la llei d’incompatibilitats
de contractar directament l’empresa que no podia contractar.

El Sr. Duarte afirma que la seva resposta va totalment en consonància amb
la del batle. Diu que no són aquí per decidir si és una cosa o una altra. Si
algú ho ha de decidir,  no són ells.  Diu que la  Sra.  Montero,  l’equip  de
govern i el batle assumeixen l’error, però fins aquí. Ara que tè la paraula,
vol aprofitar per sumar-se a les paraules del Sr. Mestre. Explica que des de
la bancada del Partit Socialista veuen que la Sra. Soler ha vengut a jutjar i
no és qui per fer-ho. 

11.18. Resposta del Sr. Mestre a la pregunta sobre l’actuació de la
Sra. Montero. 

La Sra. Catalina Soler demana al Sr. Miquel Lluís Mestre si, com a portaveu
del Bloc, i amb les preguntes que han fet abans, creu que la Sra. Montero
ha  comès  un  error,  una  irregularitat  o  una  il.legalitat  amb  la  Llei  de
Contractacions.

El Sr. Mestre manifesta que la seva resposta no serà molt diferent a la dels
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altres  portaveus,  ni  molt  diferent  de  la  línia  que ha argumentat  abans.
Entén que el que manifesta la Sra. Soler està tipificat com a una il·legalitat,
malgrat que no és jurista ni té estudis de Dret. Però, amb el sentit comú en
la mà, pensa que no és qui per dir si una cosa tipificada a una llei és delicte
o no per qui, suposadament, segons el Partit Popular, ho ha comès. 

11.19. Resposta del Sra. Mesquida a la pregunta sobre l’actuació de
la Sra. Montero.

La  Sra.  Catalina  Soler  demana  a  la  Sra.  Melania  Mesquida  si,  ella  que
exerceix la professió de l’advocacia, i  probablement està més capacitada
que els que han parlat, entén que la Sra. Montero ha comès una il·legalitat,
una irregularitat o simplement un error, com diu el batle.

La Sra. Melania Mesquida diu que se suma al que han dit els membres de
l’equip  de  govern.  Diu  que  estan  davant  un  error,  que  és  una  situació
irregular, però esmenable en qualsevol moment. Que no és ella qui ha de
jutjar si és una il·legalitat, una irregularitat o un error.

11.20. Contractació d’empreses de pintura per la regidoria del Sr.
Aznar.

La Sra. Catalina Soler diu al Sr. Juan Aznar que a la seva àrea també ha
signat diverses factures d’una empresa de pintures. Li demana si ha rebut
cap recomanació, cap comentari, cap instrucció de la Sra. Montero sobre
quines empreses de pintura havien de contractar la seva àrea.

El Sr. Aznar contesta que no. Que, si de cas, com que ell té al seu càrrec la
regidoria d’infraestructures i manteniment, i té més contacte amb empreses
que  fan  feina  amb  aquest  Ajuntament,  són  els  seus  companys  que  li
consulten a quines empreses poden acudir, quines són les que estan més
disposades, que tenen més temps... En definitiva, són els seus companys
els que li fan consultes a ell. 

11.21. Significat de fraccionament de contracte.

La Sra. Catalina Soler demana al batle, com a regidor d’Hisenda i òrgan de
contractació de l’Ajuntament, què entén per fraccionament de contracte, o
què  en  diu  la  llei.  És  a  dir,  que  quan  es  tracta  de  la  mateixa  unitat
funcional, encara que el servei no sigui en el mateix lloc,  però sí forma part
de la mateixa unitat, hi ha jurisprudència que diu que és fraccionament de
contracte. Demana al  batle si  entén que el  camp de futbol Es Torrentó-
Mariona Caldentey, el camp de futbol de Sa Lleona i el Poliesportiu  Toni
Peña, formen part de la mateixa unitat funcional d’Esports, amb el mateix
regidor i amb el mateix tècnic, o entén que no formen part de la mateixa
unitat funcional.
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El batle contesta que no ho interpreta així,  sinó que interpreta que són
coses diferents. Que és la mateixa actuació, però a diferents llocs. Diu que
se li va indicar que no era el mateix arreglar un camí a Son Navata, un camí
a Son Servera i  un camí a Son Proenç, i  tot són camins.  Que no és el
mateix. Que al seu entendre, aquest cas  és molt similar.

La Sra. Soler diu al batle que no li ha contestat la pregunta, perquè no té
res a veure contracte d’obres amb serveis. Explica que està parlant d’un
servei de pintura a tres poliesportius que formen part de la mateixa àrea,
del  mateix tècnic  i  del  mateix regidor.  I  simplement demana al  batle si
interpreta que això és fraccionament de contracte.

El batle contesta que no. Que entén que són tres conceptes diferents.

11.22. Control de l’òrgan de contractació sobre les diferents àrees.

La  Sra.  Catalina  Soler  demana  al  Sr.  Juan  Aznar  si  quan  demana
pressuposts s’executa el que està pressupostat, o es passen del pressupost
i fan el que volen.

El Sr. Aznar contesta que els pressuposts no els demana ell, sinó els tècnics
de la Casa. Diu que el normal és que, quan es comana un pressupost, la
factura  sigui  ajustada  al  pressupost.  Que  tots  saben  que,  durant  el
transcurs de la feina, un pressupost pot variar per mil qüestions.

La  Sra.  Soler  explica  que el  cas  a  què es  refereix,  no  s’han  ajustat  al
pressupost, sinó que han gastat molt més. Per tant, els pressuposts no són
un referent, perquè quan han executat el servei, han gastat molt més del
que hi havia pressupostat. Demana al Sr. Aznar si, com a regidor ha anat
mai a l’òrgan de contractació, que és el batle, a dir-li que han demanat tres
pressupost, però s’ha vist en la necessitat d’haver de fer més servei del
previst, per les circumstàncies que sigui, i si l’òrgan de contractació li ha
posat  algun  problema,  com  fer-li  saber  que  convendria  demanar  més
pressuposts.  Explica  que,  en  resum,  demana  si  l’òrgan  de  contractació
d’aquest  Ajuntament,  regidor  d’Hisenda,  Sr.  Monserrat,  té  un  control
damunt la resta d'àrees, ja que ell és l’òrgan de contractació, o si ni tan sols
ha anat a xerrar amb ell, o si no li ha posat mai cap pega.

El Sr. Aznar contesta que hi parla cada dia. Diu que va estar a l’anterior
equip de govern i ara està en aquest, i el diàleg és constant. Que totes les
coses es tracten i cadascú dins la seva àrea fa les coses que li pertoquen.
Després s’asseuen, discuteixen i fan la feina. Diu a la Sra. Soler que, sense
saber on vol anar, li costa un poc contestar la pregunta.

Intervé el batle i explica que no té temps material de revisar cada una de
les factures o propostes de despesa. Creu que la millor manera és fiar-se
dels regidors que signen la proposta de despesa i després la factura. Diu
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que si algun dels regidors veu que hi ha alguna variació significativa, sí que
ho comunica.  Però  cada un d’ells  té  prou capacitat  i  responsabilitat  per
assumir les decisions que els corresponen. 

La Sra. Soler diu que és una llàstima, perquè el Sr. Mestre, del Bloc, a
l’anterior  legislatura  sí  que  estava  totes  les  hores  necessàries  a
l’Ajuntament per revisar factura per factura, expedient per expedient, i fer-
ho bé. Potser el batle s’ha de plantejar fer determinats canvis.

11.23. Revisió de factures pel Tribunal de Comptes.

La Sra. Catalina Soler diu a la Sra. Melania Mesquida, com a portaveu del
PI, que el seu partit va fer un comunicat al setmanari Felanitx dient que les
comptes d’aquest Ajuntament estaven revisades pel Tribunal de Comptes. Li
demana si sap si de les factures que parlen avui, ja estan revisades pel
Tribunal de Comptes.

La Sra. Mesquida contesta que ara mateix no té aquesta informació.

La Sra. Soler diu que no hi estan. Que la Sindicatura de Comptes va enviar
un escrit dirigit al Sr. Jaume Monserrat el 30 de gener de 2020, on li han
marcat els terminis per remetre tots els comptes com cal. Per tant, no han
remès res de totes les factures de que parlen al Tribunal de Comptes.

11.24.  Intenció  del  batle  sobre  el  cessament  de  la  Sra.  Isabel
Montero.

A continuació,  la  Sra.  Catalina  Soler  manifesta  que després  del  que  ha
exposat, sense entrar a jutjar, perquè jutja un jutge, els membres del PP
fan  la  seva  valoració  política.  Que  la  fan  sense  fer  cap  ajustament  de
comptes,  com  volen  donar  a  entendre  el  Sr.  Mestre  i  el  Sr.  Duarte.
Simplement, l’equip de govern els passa un decret de factures, el PP les
revisa totes i veuen una possible il·legalitat. Afirma que el seu grup ve a fer
oposició perquè els hi han posat els de l’equip de govern. Que, per tant,
fiscalitzen. La Sra. Soler explica que si un és regidor, ha de saber la llei,
igual  que  la  oposició.  La  llei  no  parla  enlloc  ni  de  cercar  serietat  a  les
empreses, ni de cercar qualitat en el servei, ni de cercar que s’executi amb
rapidesa. La llei parla de transparència i que és incompatible que un regidor
contracti  directament  un  familiar  de  primera.  Diu  que redueixen  aquest
debat d’avui a temes personals, i de tema personal no en té res. Aquí hi ha
una persona que va contractar una empresa que no podia contractar. Diu
que,  en  tenir  l’acta,  ja  li  donaran  el  tràmit  pertinent  que  el  seu  grup
consideri. Diu que tots els que han intervengut han parlat d’errors. Que tots
els diferents partits polítics han admès que s’ha comès un error per part de
la  Sra.  Montero.  Que  si  es  tracta  d’un  error,  d’una  il·legalitat  o  d’una
irregularitat, ho determinarà un jutge. Diu que ella no té criteri per decidir-
ho, però que des del punt de vista del Partit Popular, la Sra. Montero ha
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comès una il·legalitat.  Ha incomplit  la  Llei  d’Incompatibilitats,  perquè no
podia contractar l’empresa d’un familiar directe, tot i reconèixer, i això els
avala,  que  quan  el  Partit  Popular  governava  a  aquest  Ajuntament,  ha
contractat moltes vegades aquesta empresa, i la seguiria contractant, per la
seva professionalitat, pel seu bon fer i per la seva responsabilitat. Diu que
no hi ha cap problema amb les empreses en si, sinó que el problema és que
la Sra. Montero sigui regidora i no hagi vist la incompatibilitat.

La Sra. Catalina Soler conclou la seva intervenció demanant al batle si, una
vegada exposat el  que s’ha exposat avui,  pensa cessar  de les àrees de
gestió a la Sra. Montero, davant els errors que el batle ha dit que ella ha
comès.

El batle contesta que no pensa cessar la regidora Sra. Montero en les seves
funcions. Que pensa prendre les mesures perquè un altre en la mateixa
situació  que la  Sra.  Montero,  i  el  regidor  de  Contractació,  no  s’hagi  de
trobar en aquesta situació. Diu a la Sra. Soler que, quan ella sigui batlessa,
ja prendrà les decisions que trobi amb els seus regidors. Diu que malgrat
que la  Sra.  Soler  manifesti  que no hi  ha cap atac personal,  ha fet vint
preguntes  per  arribar  a  aquesta.  Que  l’hagués  pogut  fer  la  primera,  i
repeteix que no pensa cessar la Sra. Montero.

Finalment, la Sra. Soler diu al batle que li sap greu que menysprei la tasca
de l’oposició. Manifesta que ha arribat a la darrera pregunta, després de fer
totes les anteriors, i d’haver escoltat tots els portaveus de l’Ajuntament dir
que s’ha comès un error. Que la tasca d’oposició és fiscalització i control de
l’equip de govern. Assegura que només han fet preguntes d’aquest tema i
han deixat la resta perquè la plenària no fos més llarga, però que tenen per
plantejar, i que no ho faran perquè entenen que avui el debat era aquest.

El  batle  conclou dient que la  seva manera no ha estat  mai  menysprear
ningú, ni l’oposició, ni ningú.

I, en no haver-hi més assumptes que tractar, el batle aixeca la sessió, de la
qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge.


